
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 5731 
2.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ Κ. Βλάση,   Ά. Ευ-

θυµίου,  Θ. Θεοχάρης και Γ. Παπανδρέου, σελ. 5765 
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθή-

τριες και µαθητές και εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο
Γενικό Λύκειο Κορωπίου, από το 3ο Γενικό Λύκειο Χαλαν-
δρίου και το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Καµατερού, σελ. 5757,
5766, 5767 

4. Ανακοινώνεται ότι ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυριάκος Μητσοτάκης, µε
την από 20 Δεκεµβρίου 2024 επιστολή του προς τον Πρόεδρο
της Βουλής, µας γνωστοποιεί την επανένταξη του Βουλευτή
Ηρακλείου κ. Ελευθέριου Αυγενάκη στην Κοινοβουλευτική
Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας, σελ. 5763 - 5764 

5. Κατάθεση Εκθέσεως Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής: Η Ει-
δική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολογίας κα-
ταθέτει την  Έκθεσή της για τη διατύπωση γνώµης της περί
της συνδροµής των προϋποθέσεων για την αναστολή κάθε
είδους κρατικής χρηµατοδότησης και οικονοµικής ενίσχυσης
του κόµµατος «ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ», σελ. 5765 

6. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 5731, 5756, 5757, 5760,
5763, 5765, 5766, 5768 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 696  έως 770, σελ.

5731 - 5751 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

5752 - 5755 
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 13 Ιανουαρίου 2025, σελ. 5756 
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα: «Η Γενοκτονία

των Παλαιστινίων από το κράτος του Ισραήλ και ο ρόλος της
Ελλάδας, ως µη µόνιµου µέλους του Συµβουλίου Ασφαλείας
του ΟΗΕ», σελ. 5756 

β) Προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών
µε θέµα: «Η επαναφορά δώρων εορτών και άδειας σε εργα-
ζόµενους στο δηµόσιο», σελ. 5760 

γ) Προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, µε θέµα: «Οι απαράδε-
κτες αυξήσεις των ασφαλίστρων των ασφαλίσεων υγείας»,
σελ. 5765 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίου νόµου: 
Οι Υπουργοί Δικαιοσύνης, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-

µικών, Εξωτερικών, Εθνικής  Άµυνας, Εσωτερικών, Προστα-
σίας του Πολίτη, Ανάπτυξης, Κοινωνικής Συνοχής και Οικο-
γένειας και Ψηφιακής Διακυβέρνησης κατέθεσαν στις 3-1-
2025 σχέδιο νόµου: «Κύρωση του από 10 Οκτωβρίου 2018
Τροποποιητικού Πρωτοκόλλου της Σύµβασης του Συµβου-
λίου της Ευρώπης για την προστασία του ατόµου από την αυ-
τοµατοποιηµένη επεξεργασία δεδοµένων προσωπικού χαρα-
κτήρα», σελ. 5765 

2. Κατάθεση σχεδίου νόµου:
Οι Υπουργοί Υγείας, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών,

Εθνικής  Άµυνας, Υποδοµών και Μεταφορών κατέθεσαν στις
9-1-025 σχέδιο νόµου: «Κύρωση της από 16-12-2024 Σύµβα-

σης συµπλήρωσης/επέκτασης του αντικειµένου της από 3-6-
2019 Επιµέρους Σύµβασης Δωρεάς για το έργο V της από 6-
9-2018 Σύµβασης Δωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος «Κοινωφε-
λές  Ίδρυµα Σταύρος Σ. Νιάρχος» και του Ελληνικού Δηµο-
σίου για την ενίσχυση και αναβάθµιση των υποδοµών στον
τοµέα της υγείας», σελ. 5768 

3. Κατάθεση σχεδίου νόµου: 
Οι Υπουργοί Τουρισµού, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµι-

κών, Εσωτερικών, Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού,
Υγείας, Προστασίας του Πολίτη, Υποδοµών και Μεταφορών,
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Ανάπτυξης, Δικαιοσύνης, Πο-
λιτισµού, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης, Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας
και Επικρατείας κατέθεσαν στις 7-1-2025 σχέδιο νόµου: «Θέ-
σπιση προδιαγραφών ακινήτων βραχυχρόνιας µίσθωσης, πε-
ριβαλλοντική κατάταξη καταλυµάτων, απλούστευση διαδικα-
σίας ίδρυσης τουριστικών επιχειρήσεων και ειδικότερες δια-
τάξεις ελέγχου και ενίσχυσης πλαισίου τουριστικών υποδο-
µών», σελ. 5768 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ

ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 5731 - 5768

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 5731, 5756, 5757, 5760, 

5763, 5765, 5766, 5768

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ  Ε. , σελ. 5765, 5767
ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ Γ. , σελ. 5757, 5760
ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ Π. , σελ. 5766, 5768
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 5756, 5758, 5760, 5762
ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ Α. , σελ. 5761, 5763

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ν’

Παρασκευή 10 Ιανουαρίου 2025



Αθήνα, σήµερα στις 10 Ιανουαρίου 2025, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 9.11’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Καλή Χρονιά! Υγεία, ευτυχία και δηµιουργικότητα!
(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 19-12-2024

εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-

εδρείου τα Πρακτικά της ΜΘ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης
19 Δεκεµβρίου 2024, όσον αφορά στην ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου: «Αναδιάρθρωση σιδηροδροµικού τοµέα και ενί-
σχυση ρυθµιστικών φορέων µεταφορών και άλλες διατάξεις».)

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-
λής κ. Σπυρίδωνα Κουλκουδίνα, Βουλευτή Πιερίας, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ B’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ν’

Παρασκευή 10 Ιανουαρίου 2025



5732 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ν’ - 10 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2025 5733



5734 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ν’ - 10 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2025 5735



5736 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ν’ - 10 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2025 5737



5738 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ν’ - 10 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2025 5739



5740 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ν’ - 10 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2025 5741



5742 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ν’ - 10 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2025 5743



5744 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ν’ - 10 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2025 5745



5746 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ν’ - 10 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2025 5747



5748 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ν’ - 10 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2025 5749



5750 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ν’ - 10 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2025 5751



Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

5752 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ν’ - 10 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2025 5753



5754 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ν’ - 10 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2025 5755



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, πριν εισέλθουµε στη συζήτηση των επικαίρων ερωτή-
σεων, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων
ερωτήσεων της Δευτέρας 13 Ιανουαρίου 2025.

Α. Επίκαιρες Ερωτήσεις πρώτου κύκλου (Άρθρα 130 παράγρα-
φοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 332/7-1-2025 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Α’ Θεσσαλονίκης της Κ.Ο. «ΣΥΡΙΖΑ-ΠΡΟΟΔΕΥΤΙΚΗ ΣΥΜΜΑΧΙΑ»
κ. Αικατερίνης Νοτοπούλου προς την Υπουργό Κοινωνικής Συνο-
χής και Οικογένειας, µε θέµα: «Η κατάσταση στο Κέντρο Αποθε-
ραπείας και Αποκατάστασης Παιδιών µε Αναπηρία Θεσσαλονίκης
«Άγιος Δηµήτριος»».

2. Η µε αριθµό 330/7-1-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Κ.Ο. «ΚΟΜΜΟΥΝΙΣΤΙΚΟ ΚΟΜΜΑ ΕΛΛΑΔΑΣ» κ.
Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµά-
των και Αθλητισµού, µε θέµα: «Να σταµατήσει κάθε δίωξη σε
βάρος των τριών απεργών εκπαιδευτικών στο Ηράκλειο Κρήτης,
που συµµετέχουν στην προκηρυγµένη απεργία-αποχή».

3. Η µε αριθµό 341/7-1-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Αθηνών της Κ.Ο. «ΝΕΑ ΑΡΙΣΤΕΡΑ» κ. Αθανάσιου Ηλιόπουλου
προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε
θέµα: «Η πολιτεία οφείλει, έστω και καθυστερηµένα, να τερµατί-
σει τις κατάφωρες διακρίσεις σε βάρος αναπληρωτών εκπαιδευ-
τικών».

4. Η µε αριθµό 334/7-1-2025 επίκαιρη ερώτηση της Προέδρου
της Κ.Ο. «ΠΛΕΥΣΗ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ» και Βουλευτού Β1’ Βόρειου
Τοµέα Αθηνών κ. Ζωής Κωνσταντοπούλου προς την Υπουργό Ερ-
γασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, µε θέµα: «Συνεχιζόµενη εκτί-
ναξη των εργατικών δυστυχηµάτων και ατυχηµάτων το 2024».

Β. Επίκαιρες Ερωτήσεις δεύτερου κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 333/7-1-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λάρισας της Κ.Ο. «ΣΥΡΙΖΑ-ΠΡΟΟΔΕΥΤΙΚΗ ΣΥΜΜΑΧΙΑ» κ. Βασι-
λείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
µε θέµα: «Αντιπληµµυρική θωράκιση Θεσσαλίας».

2. Η µε αριθµό 337/7-1-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας της Κ.Ο. «ΣΥΡΙΖΑ-ΠΡΟΟΔΕΥΤΙΚΗ ΣΥΜΜΑΧΙΑ»
κ. Μιλτιάδη Ζαµπάρα προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών, µε θέµα: «Εκτόξευση πλειστηριασµών στην Αιτω-
λοακαρνανία και ανάγκη προστασίας των πολιτών».

3. Η µε αριθµό 338/7-1-2025 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Α’ Θεσσαλονίκης της Κ.Ο. «ΣΥΡΙΖΑ-ΠΡΟΟΔΕΥΤΙΚΗ ΣΥΜΜΑΧΙΑ»
κ. Αικατερίνης Νοτοπούλου προς την Υπουργό Κοινωνικής Συνο-
χής και Οικογένειας, µε θέµα: «Η ψηφιακή έρηµος της Ελλάδας
για τα Άτοµα µε Αναπηρία, µε αποκαλυπτικές αποδείξεις».

4. Η µε αριθµό 339/7-1-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Ανατολικής Αττικής της Κ.Ο. «ΣΥΡΙΖΑ-ΠΡΟΟΔΕΥΤΙΚΗ ΣΥΜΜΑ-
ΧΙΑ» κ. Γεωργίου Καραµέρου προς τον Υπουργό Προστασίας του
Πολίτη, µε θέµα: «Το µακελειό στους Θρακοµακεδόνες και η
εγκληµατικότητα που καλπάζει στην Ανατολική Αττική».

5. Η µε αριθµό 340/7-1-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λάρισας της Κ.Ο. «ΣΥΡΙΖΑ-ΠΡΟΟΔΕΥΤΙΚΗ ΣΥΜΜΑΧΙΑ» κ. Βασι-
λείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων, µε θέµα: «Σε ‘‘αχαρτογράφητα ύδατα’’ η ελληνική γεωρ-
γία από την Συµφωνία Ε.Ε. - χωρών της Mercosur;».

Αναφορές-Ερωτήσεις (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κανονι-
σµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1696/19-11-2024 ερώτηση του Ανεξάρτητου
Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας κ. Μάριου Σαλµά προς τον Υπουρ-
γό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, µε θέµα: «Προστασία
των δανειοληπτών από την εκµετάλλευση των Funds διαχειρι-
στών δανείων: Πώς ο νόµος περί µεταβίβασης των απαιτήσεων
από δάνεια και πιστώσεις µετατράπηκε σε δίοδο αισχροκέρ-
δειας;».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό της η Γενική Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-

λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα για τα εξής:
«Με την παρούσα, σας ενηµερώνουµε σχετικά µε τη συζήτηση

των επικαίρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού
ελέγχου την Παρασκευή 10 Ιανουαρίου 2025, ότι οι επίκαιρες
ερωτήσεις που θα συζητηθούν είναι οι εξής: Η υπ’ αριθµόν 336/7-
1-2025 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί από τον Υπουργό Εξω-
τερικών, τον κ. Γεώργιο Γεραπετρίτη, η υπ’ αριθµόν 331/7-1-2025
επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί από τον Υπουργό Ανάπτυξης,
τον κ. Παναγιώτη Θεοδωρικάκο και η υπ’ αριθµόν 335/7-1-2025
επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί από τον Υφυπουργό Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών, τον κ. Αθανάσιο Πετραλιά και παρα-
καλούµε όπως προβείτε στις δέουσες ενέργειες, προκειµένου να
ενηµερωθούν τόσο ο Προεδρεύων της διαδικασίας όσο και οι
ερωτώντες Βουλευτές.

Κατόπιν τούτου, θα ξεκινήσουµε µε την πρώτη µε αριθµό
336/7-1-2025 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Προέδρου
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΛΕΥΣΗ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ» και Βου-
λευτού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών κ. Ζωής Κωνσταντοπούλου
προς τον Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα: «Η Γενοκτονία των Πα-
λαιστινίων από το κράτος του Ισραήλ και ο ρόλος της Ελλάδας,
ως µη µόνιµου µέλους του Συµβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ».

Παρακαλώ, κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν είναι τυχαίο, νοµίζω, ότι η Πλεύση Ελευθερίας εγκαινιάζει

µε αυτή την επίκαιρη ερώτηση και µε την επόµενη τη συνεδρίαση
της Ολοµέλειας, την πρώτη για το 2025. Έτσι, νοµίζω ότι δίνουµε
ένα στίγµα και µια αφετηρία και για την Κυβέρνηση καλού παρα-
δείγµατος παρουσίας µέσα στη Βουλή, µε το καληµέρα, πραγµα-
τικής κοινοβουλευτικής λειτουργίας, Αντιπολίτευσης και βεβαίως,
ελέγχου της κυβερνητικής πολιτικής, αλλά και πρότασης σε
σχέση µε τις δέουσες πρωτοβουλίες.

Εύχοµαι Καλή Χρονιά να έχουµε και καλή κοινοβουλευτική λει-
τουργία και θέλω να εκφράσω τη συγκίνησή µου για το γεγονός
ότι ξεκινάει η Ολοµέλεια της Βουλής -και είναι αυτό συµβολικά
και ιστορικά σηµαντικό- µε τη συζήτηση ενός ζητήµατος που απο-
τελεί τον πυρήνα των διεθνών υποχρεώσεων της χώρας µας,
αλλά και της διεθνούς κοινότητας και των οργάνων του ΟΗΕ, στα
οποία αυτή τη στιγµή µετέχουµε µε αναβαθµισµένο ρόλο, ως µη
µόνιµο µέλος του Συµβουλίου Ασφαλείας, το οποίο, ως γνωστόν,
έχει πολύ περιορισµένη σύνθεση, µόνιµα µέλη στα οποία δεν ανή-
κουµε και µη µόνιµα µέλη στα οποία η Ελλάδα εντάχθηκε και µά-
λιστα, θα προεδρεύσει κιόλας του Συµβουλίου Ασφαλείας, µε
βάση τη διαδικασία που προβλέπεται στις λειτουργίες του ΟΗΕ.

Η γενοκτονία σε βάρος του παλαιστινιακού λαού είναι ένα γε-
γονός που προσκαλεί την ανθρωπότητα, όχι τις κυβερνήσεις
µόνο, την ανθρωπότητα να ανταποκριθεί στη δέσµευση µε την
οποία η διεθνής κοινότητα αποφάσισε µετά τον Β’ Παγκόσµιο Πό-
λεµο το «ποτέ ξανά», ποτέ ξανά πόλεµος, ποτέ ξανά γενοκτονία,
ποτέ ξανά εγκλήµατα κατά της ανθρωπότητας, ποτέ ξανά απώ-
λειες ανθρώπινων ζωών, αδικοχαµένων παιδιών, γυναικών, αν-
δρών, γηραιών, ποτέ ξανά διακύβευση της ειρήνης, ποτέ ξανά
υποτίµηση και εξαΰλωση της ανθρώπινης ζωής.

Η χώρα µας και ο λαός µας, αυτός ο µικρός, αλλά γενναίος και
µεγάλος λαός, κατέγραψε στη διάρκεια του Β’ Παγκοσµίου Πο-
λέµου τις πιο λαµπρές σελίδες αντίστασης. Παρά τους συσχετι-
σµούς, παρά τους υπολογισµούς ο λαός µας όρθωσε ανάστηµα,
όχι µε εξοπλιστικές εγγυήσεις, αλλά µε εγγύηση την πίστη στο
δίκαιο, την πίστη στον άνθρωπο και την άρνηση υποταγής στις
πιο σκοτεινές δυνάµεις που ενεργοποιήθηκαν, στον ναζισµό. 

Σήµερα, κύριε Υπουργέ -και σας ευχαριστώ που δεχθήκατε να
απαντηθεί η ερώτηση αυτή, και µάλιστα προσδιορίστηκε πρώτη-
σήµερα η χώρα µας, ο λαός µας, η διεθνής κοινότητα, ο ΟΗΕ,
είναι ενώπιον µιας ιστορικής πρόκλησης. Θα ανταποκριθούµε
στην ανθρώπινη υποχρέωσή µας να προστατεύσουµε τα θύµατα,
να εγγυηθούµε το δίκαιο, να δράσουµε µε τρόπο που θα δικαιώ-
νει ανθρώπους οι οποίοι σφαγιάστηκαν, εκτελέστηκαν, θυσιάστη-
καν, κλείστηκαν σε στρατόπεδα συγκέντρωσης, εξοντώθηκαν
πριν από ογδόντα χρόνια; Ή θα καταγραφούµε στην ιστορία ως
κάποιοι που σφύριζαν αδιάφορα την ώρα που η γενοκτονία σε
βάρος ενός λαού καταγραφόταν, χάρη στην τεχνολογία, σε live
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µετάδοση, σε ζωντανή µετάδοση από τα ίδια τα θύµατα; 
Είµαστε στην εποχή που η ανθρωπότητα παρακολουθεί σοκα-

ρισµένη σε ζωντανή µετάδοση µία γενοκτονία. Και κανείς δεν θα
µπορεί να πει µετά από λίγα χρόνια ότι εµείς δεν ξέραµε, δεν κα-
ταλάβαµε, δεν είδαµε, νοµίζαµε. Δεν είµαστε οι κάτοικοι ενός χω-
ριού δίπλα στο Άουσβιτς, δίπλα στο Μαουτχάουζεν, δίπλα σε
στρατόπεδα συγκέντρωσης και τόπους-κολαστήρια που θα πουν
µεθαύριο ότι δεν ξέραµε τι συνέβαινε δίπλα µας. Είµαστε εκείνη
η κοινωνία που έχει την ευθύνη µε τον πιο αποτελεσµατικό τρόπο
να παρέµβει και να σταµατήσει τη γενοκτονία. 

Και η έννοια της επίκαιρης ερώτησής µου, κύριε Υπουργέ και
κύριε Πρόεδρε, είναι ακριβώς η παρακίνηση της Ελλάδας, όπως
εκπροσωπείται στα διεθνή όργανα, και πλέον στο Συµβούλιο
Ασφαλείας του ΟΗΕ -εκπροσώπηση που θεωρούµε πάρα πολύ
σηµαντική- να δράσει για την ειρήνη και να καταγράψει ιστορικές
πρωτοβουλίες. Εµείς, κύριε Υπουργέ, σε αυτό, όχι απλώς θα σας
παρακινήσουµε, αλλά θα γίνουµε σκιά σας, και θα προπορευ-
θούµε κιόλας, γιατί θεωρούµε ότι είναι απαραίτητο –απαραίτητο-
αυτή τη στιγµή να αναληφθούν δραστικές πρωτοβουλίες. 

Παρακολουθώ µε µεγάλη συγκίνηση και σοκ εδώ και δεκαπέ-
ντε πια, σχεδόν δεκαπέντε µήνες, µία γυναίκα, την ειδική εµπει-
ρογνώµονα του ΟΗΕ για την Παλαιστίνη, την κ. Φραντσέσκα
Αλµπανέζε, να παρεµβαίνει ξανά και ξανά σε διεθνές επίπεδο, και
να λέει ξανά και ξανά «έχουµε ευθύνη», και να θυµίζει ξανά και
ξανά τους κανόνες του Διεθνούς Δικαίου, του Διεθνούς Ποινικού
Δικαίου -είναι αυτά που εγώ έχω σπουδάσει και είναι ειδίκευσή
µου- τους κανόνες εκείνους που µας υποχρεώνουν να σταµατή-
σουµε την εγκληµατική πολιτική του Ισραήλ. Παρακολουθώ τις
παρεµβάσεις του Γενικού Γραµµατέα του ΟΗΕ κ. Γκουτέρες, ο
οποίος κηρύχθηκε, όπως και η κ. Αλµπανέζε, persona non grata
στο Ισραήλ επειδή υπενθύµιζε τις καταστατικές αρχές του ΟΗΕ
προστασίας της διεθνούς ειρήνης και ασφάλειας, διαφύλαξης
των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, διαφύλαξης των ανθρωπίνων
ζωών. 

Συνάντησα τον Ύπατο Αρµοστή του ΟΗΕ για τα ανθρώπινα δι-
καιώµατα, τον κ. Volker Turk ,που επισκέφθηκε τη χώρα µας και
συνάντησε και τον Πρωθυπουργό, και, αν δεν κάνω λάθος, συνα-
ντήθηκε και µαζί σας, ο οποίος την τελευταία µέρα του χρόνου
του 2024 είχε την έγνοια ότι πρέπει να κατατεθεί -και κατέθεσε-
προς το Συµβούλιο Ασφαλείας του ΟΗΕ ειδική έκθεση για την
κατάσταση των νοσοκοµείων στη Γάζα, για τις επιθέσεις στα νο-
σοκοµεία στη Γάζα, για την παντελή έλλειψη πρόσβασης σε υγει-
ονοµική κάλυψη και περίθαλψη για έναν ολόκληρο πληθυσµό, για
δύο εκατοµµύρια ανθρώπους, οι οποίοι αυτήν την στιγµή έχουν
όλοι καταστεί εκτοπισµένοι, όλοι έχουν καταστεί ευάλωτοι. 

Υπάρχουν πάνω από σαράντα πέντε χιλιάδες επιβεβαιωµένα
θύµατα των ενεργειών του Ισραήλ. Και, δυστυχώς, κύριε
Υπουργέ και κύριε Πρόεδρε, υπάρχουν περίπου δεκαεπτά χιλιά-
δες επιβεβαιωµένα παιδιά θύµατα των ενεργειών του Ισραήλ. Και
όταν αναφέροµαι στο Ισραήλ, αναφέροµαι στην κυβέρνηση Νε-
τανιάχου, αναφέροµαι σε µια εγκληµατική δηλαδή οντότητα, της
οποίας ο επικεφαλής διώκεται πλέον και καταζητείται από το Διε-
θνές Ποινικό Δικαστήριο, που εξέδωσε εντάλµατα σύλληψης και
για τον Νετανιάχου και για τον πρώην Υπουργό Άµυνας Γκάλαντ
για τα γεγονότα που έχουν εκτυλιχθεί και αποτυπωθεί. 

Με βάση αυτά, κύριε Υπουργέ, η θέση της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας, όπως σας την έχω εκφράσει και στις επίσηµες συναντήσεις
ενηµέρωσης, που προς τιµήν σας, µε συνέπεια προκαλείτε, σε
σχέση µε την εξωτερική πολιτική, όπως σας έχω, λοιπόν, δηλώ-
σει, για εµάς είναι κορυφαίας σηµασίας η ελληνική εξωτερική πο-
λιτική σε αυτό το σηµείο να εκφραστεί µε τρόπο σύστοιχο προς
τις υποχρεώσεις µας και την ιστορική µας ευθύνη, αλλά και την
ιστορική παρουσία και συγκινητική αυτοθυσία του ελληνικού
λαού για το δίκιο και την ειρήνη. Είναι σηµαντικό ως µέλος του
Συµβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ πλέον η Ελλάδα να προκαλέσει
γεγονότα, να επιταχύνει τις πρωτοβουλίες και να παρέµβει. Γρά-
φεται ιστορία και οφείλουµε να ανταποκριθούµε, να προστατεύ-
σουµε, να εγγυηθούµε. 

Η ερώτησή µου, λοιπόν, είναι συγκεκριµένη και έχει να κάνει
µε το εάν έχετε εντάξει στις πρωτοβουλίες σας και στον προ-
γραµµατισµό σας µε υψηλή προτεραιότητα την παρέµβαση σε

επίπεδο εξωτερικής πολιτικής για την αποτροπή της συνέχισης
της γενοκτονίας, για τη λογοδοσία των υπαιτίων και για την προ-
στασία των θυµάτων. 

Κλείνω την ανάπτυξη της επίκαιρης ερώτησής µου µε µια πα-
ράµετρο της γενοκτονίας, την οποία προσωπικά θεωρώ ότι
έχουµε και έχετε και έχουµε όλοι τεράστια ευθύνη να µην την
αφήσουµε αφώτιστη ούτε και ατιµώρητη, και έχει να κάνει µε την
στοχοποίηση -όχι απλώς µε τη θυµατοποίηση, µε τη στοχοποί-
ηση- των παιδιών. 

Γιατροί, όσοι καταφέρουν να επιζήσουν, νοσηλευτές, ανθρω-
πιστική βοήθεια και µέλη ανθρωπιστικών αποστολών ακόµη και
του ΟΗΕ, δηµοσιογράφοι όσοι επιζούν -πάνω από διακόσιοι δη-
µοσιογράφοι θύµατα αυτής της γενοκτονίας- καταγράφουν ότι
υπάρχει πλέον στοιχειοθέτηση εσκεµµένης δολοφονίας παιδιών.
Παιδιά βρίσκονται µε τραύµατα ακριβείας από drones στην καρ-
διά και στο κεφάλι. Υπάρχει µια παρατεταµένη και συστηµατική
τέτοια που ορίζεται στο Διεθνές Ποινικό Δίκαιο και στο Διεθνές
Ανθρωπιστικό Δίκαιο στοχοποίηση των παιδιών, των πιο ευάλω-
των, των πιο ανυπεράσπιστων, των πιο ιερών προσώπων και η
ερώτησή µου έχει να κάνει και µε το εάν θα αναλάβει η χώρα,
όπως οφείλει, πρωτοβουλίες προκειµένου να προστατευθούν τα
παιδιά που έχουν επιζήσει -αυτήν την στιγµή ξεψυχούν µωρά από
την υποθερµία στη Γάζα, ξεψυχούν νεογέννητα-, εάν η Ελλάδα
θα ανταποκριθεί, δηλαδή, σε όλα εκείνα που ιστορικά ο λαός µας
εγγυήθηκε, όλα αυτά που αποτελούν και στοιχείο της ταυτότητάς
µας. 

Κύριε Υπουργέ, η συγκεκριµένη επίκαιρη είναι η έναρξη µιας
δικής µας, κατά τη δέσµευσή µας, συµβολής µε κάθε τρόπο στο
να αναληφθούν όλες οι πρωτοβουλίες, να φωτιστούν όλες οι πα-
ράµετροι, να επικρατήσει η ειρήνη, να αποδοθεί δικαιοσύνη και
η ανθρωπότητα να ανταποκριθεί στο «ποτέ ξανά», αυτό που το
επικαλούµαστε και το επικαλούνται οι ηγεσίες όταν θέλουν να
πατάξουν τις δυνάµεις του νεοναζισµού, αλλά δεν το τιµούν αυτό
το «ποτέ ξανά» όταν αφήνουν µια γενοκτονία να συνεχίσει να
εκτυλίσσεται σε ζωντανή µετάδοση σε παγκόσµια προβολή και
µε προσχήµατα τα οποία είναι ντροπιαστικά για εκείνες τις ηγε-
σίες που τα επικαλούνται, όπως νοµικίστικου τύπου προσχήµατα
για το εάν πληρούται ή δεν πληρούται η νοµική υπόσταση, η αντι-
κειµενική και η υποκειµενική υπόσταση µιας γενοκτονίας.

Είναι ο ορισµός της γενοκτονίας αυτό το οποίο συντελείται και
επειδή εγώ δεν έχω καµµία απολύτως νοµική ανασφάλεια σε
σχέση µε αυτό που είναι το αντικείµενό µου, αλλά κυρίως που
είναι ένα θέµα ανθρώπινο, ανθρωπιστικό και βαθύτατα πραγµα-
τικό, η γενοκτονία πρέπει να κατονοµαστεί ως τέτοια χωρίς κα-
νενός είδους αστερίσκο και η αντίδραση της διεθνούς κοινότητας
πρέπει να είναι η αντίδραση σε γενοκτονία. Και επειδή η Ελλάδα
µπορεί να είναι µικρή χώρα, αλλά έχει µεγάλη ιστορία, είναι αυτό
που αναλογεί στη χώρα µας η ιστορική ανάληψη πρωτοβουλίας
και σε αυτό όχι απλώς θα σας παρακινήσουµε, αλλά θα σας πιέ-
σουµε και µε κάθε τρόπο θα πλαισιώσουµε µια τέτοια δράση της
εξωτερικής πολιτικής.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κυρία Πρόεδρο. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, δεκαπέντε µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευ-
τικοί συνοδοί τους από το 1ο Γενικό Λύκειο Κορωπίου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλή χρονιά εύχοµαι σε όλους.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Κύριε

Πρόεδρε, να ευχηθώ και εγώ στην Εθνική Αντιπροσωπεία καλή
χρονιά, υγεία και ευηµερία για τον ελληνικό λαό και ειρήνη για
τον κόσµο. 

Και, βεβαίως, είναι υψηλού συµβολισµού το γεγονός ότι η
πρώτη συνεδρίαση έχει ως βασικό θέµα το ζήτηµα της Μέσης
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Ανατολής, που αυτήν την στιγµή εξακολουθεί να βρίσκεται σε
έξαρση. Πρόκειται για µια πανθοµολογούµενη αποτυχία της διε-
θνούς αρχιτεκτονικής ασφαλείας να µπορέσει να εµποδίσει την
κατάσταση που αναπτύχθηκε και η οποία έχει δηµιουργήσει τε-
ράστια ζητήµατα σε ό,τι αφορά την προστασία του Διεθνούς Δι-
καίου και ιδίως του Ανθρωπιστικού Δικαίου. 

Θα ήθελα ιδιαιτέρως να ευχαριστήσω την Πλεύση Ελευθερίας
και την Πρόεδρο, την κ. Κωνσταντοπούλου, η οποία και ως κόµµα
και προσωπικά έχει επανειληµµένως αναδείξει την ευαισθησία
για τα ζητήµατα της Μέσης Ανατολής και πάντοτε είναι σηµαντικό
να λαµβάνει η Κυβέρνηση τα ερεθίσµατα από τη Βουλή σε σχέση
µε µείζονα ζητήµατα που αυτήν την στιγµή βρίσκονται στην αιχµή
της διεθνούς πολιτικής και ιδίως δεδοµένης της ανάληψης από
τη χώρα µας της ιδιαιτέρως σηµαντικής θέσης ως µη µονίµου µέ-
λους στο Συµβούλιο Ασφαλείας του Οργανισµού Ηνωµένων
Εθνών για τη διετία 2025-2026, µια περίοδο η οποία είναι η πιο
σύνθετη, η πιο ρευστή µεταπολεµικά, µια περίοδο, η οποία ση-
µατοδοτείται από σειρά πολέµων όχι µόνο στη Μέση Ανατολή και
την Ουκρανία, που αποτελούν, αν θέλετε, την κορυφή ενός πα-
γόβουνου ενόπλων συρράξεων σε όλον τον κόσµο, κρίσεων, εµ-
φυλίων πολέµων, αυταρχικών καθεστώτων που συνθέτουν ένα
τοπίο εξαιρετικά σύνθετο στη διεθνή διπλωµατία. 

Η Ελλάδα από την πρώτη στιγµή, κυρία Πρόεδρε, τάχθηκε µε
το µέρος του Διεθνούς Δικαίου. Ήταν η πρώτη χώρα η οποία διε-
µήνυσε ότι θα πρέπει να τηρούνται αυστηρώς οι όροι του Ανθρω-
πιστικού Δικαίου, θέση την οποία εξέφρασα και εγώ δύο µέρες
µετά την απρόκλητη επίθεση της Χαµάς στο Ισραήλ και είχα την
ευκαιρία να τοποθετηθώ όταν λίγες εβδοµάδες µετά την 7η Οκτω-
βρίου επισκέφθηκα τη Ραµάλα και την παλαιστινιακή αρχή.

Στον διαδραµόντα χρόνο η Ελλάδα συνέχισε µε συνέπεια να
εκφράζει τη θέση ότι θα πρέπει να υπάρξει κατάπαυση του
πυρός, προφανώς απελευθέρωση των οµήρων χωρίς όρους,
πλήρης ανθρωπιστική βοήθεια, έτσι ώστε να εκκινήσει η ειρηνευ-
τική διαδικασία που θα οδηγήσει στην αναγνώριση και του πα-
λαιστινιακού κράτους. 

Στο πλαίσιο αυτό η Ελλάδα έχει ήδη αποστείλει τρεις ανθρω-
πιστικές αποστολές, οι οποίες περιλαµβάνουν υλικό ιατροφαρ-
µακευτικό, καθώς επίσης και προϊόντα πρώτης ανάγκης και
ζήτησης. 

Έχουµε ήδη συνεισφέρει οικονοµικά και θα συνεχίσουµε να
συνεισφέρουµε σε περισσότερα επίπεδα για την ανθρωπιστική
ανακούφιση των πληγέντων στη Λωρίδα της Γάζας είτε ανταπο-
κρινόµενοι στο κάλεσµα του Παγκόσµιου Οργανισµού Υγείας είτε
µέσω της UNICEF είτε µέσω της Υπηρεσίας Αρωγής και Έργων
του ΟΗΕ για τους παλαιστίνιους πρόσφυγες στην Εγγύς Ανα-
τολή, την UNRWA, που όπως γνωρίζετε, κυρία Πρόεδρε, η Ελ-
λάδα έχει σθεναρά υποστηρίξει ως τον µόνο ουσιαστικό και
βιώσιµο τρόπο για να µπορέσει να διοχετευθεί απρόσκοπτη αν-
θρωπιστική βοήθεια στα παλαιστινιακά εδάφη. 

Σε σχέση µε την παρουσία µας στο Συµβούλιο Ασφαλείας του
Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών, θέλω να υπενθυµίσω ότι η Ελ-
λάδα εξελέγη µε ένα εξαιρετικά υψηλό ποσοστό σχεδόν οµό-
φωνα από όλα τα κράτη, περιλαµβανοµένων και τα κράτη του
αραβικού κόσµου, έχοντας ως βασικές προτεραιότητες µεταξύ
άλλων, πρώτον, την ειρηνική επίλυση των διαφορών που επιδιώ-
κουµε να θέσουµε ένα νέο πλαίσιο σε ό,τι αφορά την ειρήνη των
λαών, δεύτερον, τη θέση των γυναικών στην ειρήνη και την ασφά-
λεια του κόσµου και, τρίτον, στην προστασία των παιδιών σε κα-
τάσταση ενόπλων συρράξεων. 

Με αυτές τις τρεις προτεραιότητες η Ελλάδα -νοµίζω- θέτει
ακριβώς τα ζητήµατα αιχµής όχι µόνο στη Μέση Ανατολή αλλά
και στον κόσµο ολόκληρο. Είναι δε πρόθεσή µας να αναλάβουµε
ενεργητικές πρωτοβουλίες ως προς τα ζητήµατα αυτά.

Σε ό,τι αφορά την προσπάθεια για την ειρηνική επίλυση του
Μεσανατολικού για την άµεση κατάπαυση του πυρός, η Ελλάδα
έχει οργανώσει σειρά πρωτοβουλιών σε πολλά επίπεδα και στο
Συµβούλιο Ασφαλείας, στο οποίο έχουµε δηλώσει τη διάθεσή
µας να αναλάβουµε ενεργητική πρωτοβουλία τόσο κατά τη διάρ-
κεια των συνεδριάσεων όσο και ιδίως κατά τον χρόνο της ελλη-
νικής προεδρίας στο Συµβούλιο Ασφαλείας –της οποίας η πρώτη
περίοδος θα είναι τον ερχόµενο Μάιο- όσο επίσης και στο πλαίσιο

της Ευρωπαϊκής Ένωσης όπου η Ελλάδα έχει αναλάβει σειρά συ-
γκεκριµένων πρωτοβουλιών οι οποίες αναφέρονται στην άµεση
διασύνδεση του αραβικού κόσµου µε την Ευρωπαϊκή Ένωση,
στην ενίσχυση των θεσµών της παλαιστινιακής Αρχής, για να ανα-
λάβει την πολιτική καθηγεσία της Παλαιστίνης, όπως επίσης και
σε ζητήµατα που έχουν να κάνουν ιδίως µε την ανακούφιση των
παιδιών τα οποία αυτή τη στιγµή υποφέρουν στη Λωρίδα της
Γάζας.

Ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά το ζήτηµα των παιδιών, θα ήθελα να
σας ενηµερώσω, κυρία Πρόεδρε, ότι είναι σε εξέλιξη µε πρωτο-
βουλία της Ελλάδας µία σηµαντική δράση η οποία αφορά τόσο
την υποδοχή παιδιών από την Παλαιστίνη που έχουν προβλήµατα
υγείας -και ιδιαιτέρως θέλω να αναδείξω τα προβλήµατα όχι µόνο
σωµατικής υγείας αλλά επίσης και ψυχικής υγείας που ευλόγως
ταλανίζουν τα παιδιά που έχουν υποφέρει πάρα πολύ από τον πό-
λεµο- όπως επίσης και επιτόπια στη Λωρίδα της Γάζας για τη δη-
µιουργία συνθηκών άµεσης ιατρικής παρέµβασης για τα παιδιά.

Σε αυτό το πλαίσιο συνεργαζόµαστε όχι µόνο µε την UNICEF
αλλά και µε την Ύπατη Αρµοστεία του Οργανισµού Ηνωµένων
Εθνών για τα ανθρώπινα δικαιώµατα. Ο ίδιος είχα συνάντηση,
όπως σωστά είπατε, πριν από λίγες εβδοµάδες µε τον Ύπατο Εκ-
πρόσωπο, τον Φόλκερ Τούρκ, καθώς επίσης και µε µη κυβερνη-
τικές οργανώσεις, έτσι ώστε να παράσχουµε την αναγκαία
βοήθεια. Ήδη βρίσκεται σε εξέλιξη αυτό το πρόγραµµα και θα
σας ενηµερώνω σχετικά διαρκώς.

Θα ήθελα επίσης να επισηµάνω κλείνοντας, κυρία Πρόεδρε,
ότι στο πλαίσιο της προσπάθειας που γίνεται για την αναβάθµιση
της ανθρωπιστικής βοήθειας όσο και για την άµεση κατάπαυση
του πυρός έχουν αναληφθεί σειρά πρωτοβουλιών το τελευταίο
διάστηµα και θα αναληφθούν και στο µέλλον ακόµη περισσότε-
ρες σε επίπεδο περιφερειακό. Τις τελευταίες εβδοµάδες έχουµε
επισκεφθεί τον Λίβανο, την Αίγυπτο και τη Δευτέρα θα βρισκόµα-
στε στη Σαουδική Αραβία. Ένα σηµαντικότατο θέµα, το πρώτο
θέµα της ατζέντας, είναι η κατάσταση στη Μέση Ανατολή και πώς
θα µπορέσουµε άµεσα να καταστείλουµε τις εχθροπραξίες και
εγώ ο ίδιος το αµέσως επόµενο διάστηµα θα επισκεφθώ εκ νέου
το Ισραήλ και την Παλαιστίνη στην προσπάθεια την οποία κατα-
βάλλουµε ώστε η Ελλάδα ενεργητικά να συνεισφέρει για την
άµεση διακοπή της οποιασδήποτε εχθροπραξίας, για να µπορέ-
σουµε επιτέλους να αναλάβουµε την ανθρωπιστική προστασία
στη Λωρίδα της Γάζας και να συµβάλουµε στην ανοικοδόµησή
της.

Θα ήθελα κλείνοντας να επαναλάβω την πάγια θέση της ελλη-
νικής Κυβέρνησης και της ελληνικής πολιτείας για την αναγνώ-
ριση του Παλαιστινιακού Κράτους, που θα πρέπει να είναι το
όραµα για την επίλυση της µακροχρόνιας διένεξης στη Μέση
Ανατολή.

Η Ελλάδα, κυρία Πρόεδρε, θα βρίσκεται διαρκώς στο προσκή-
νιο των πρωτοβουλιών µε πίστη στο Διεθνές Δίκαιο, χωρίς καµµία
απολύτως παραχώρηση.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Ορίστε, κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι εµείς δεν υπάρχει

καµµία περίπτωση να στρογγυλέψουµε το τετράγωνο ή να νερώ-
σουµε το κρασί µας. Μας ακούνε και τα παιδιά που τώρα φεύ-
γουν και είναι σηµαντικό ότι σε αυτή τη συνεδρίαση είχαµε και
παιδιά και έχουµε παιδιά. Πρόσεξα πάρα πολύ τις διατυπώσεις
που υιοθετήσατε. Πρόσεξα ότι δεν είπατε τη λέξη γενοκτονία.
Πρόσεξα ότι δεν αναφερθήκατε στην ποινική διάσταση. Πρόσεξα
ότι σαφώς αποφύγατε -και χαίροµαι- µία αναπλαισίωση της ιστο-
ρίας, αυτό δηλαδή που επιχειρήθηκε στην έναρξη αυτής της νέας
φάσης µιας απροκάλυπτης γενοκτονίας, την αναπλαισίωση η
οποία ξεκίνησε µε την εντελώς προκλητική κατασκευή ότι τα
εγκλήµατα πολέµου, ότι τα εγκλήµατα κατά της ανθρωπότητας,
ότι η γενοκτονία µπορεί ποτέ να εντάσσονται ή να δικαιολογού-
νται ή να στοιχειοθετούν άµυνα οποιουδήποτε κράτους έναντι
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οποιασδήποτε ενέργειας. Δεν υπάρχει κανένα δικαίωµα άµυνας
και χαίροµαι που δεν επαναλήφθηκε αυτό και χαίροµαι και που
σε διεθνές επίπεδο έχει πια υποχωρήσει αυτή η αρχική ανακατα-
γραφή. Δεν υπάρχει κανένα δικαίωµα άµυνας που να υλοποιείται
µε διεθνή εγκλήµατα. Δεν υπάρχει κανένα δικαίωµα στο έγκληµα
υπό καµµία συνθήκη. Αυτό είναι το οποίο οι λαοί, οι χώρες και η
διεθνής κοινότητα µετά από την τραυµατική εµπειρία του Β’ Πα-
γκοσµίου Πολέµου συµφώνησαν και από τις δίκες της Νυρεµβέρ-
γης είναι σαφές ότι εκείνοι οι πολιτικοί ηγέτες και στρατιωτικοί
ηγέτες που δίνουν εντολές ή που παραλείπουν να αποτρέψουν ή
που συγκαλύπτουν διεθνή εγκλήµατα έχουν όχι µόνον πολιτική
αλλά και ατοµική ποινική ευθύνη κατά τις αρχές του Διεθνούς
Ποινικού Δικαίου.

Εµείς, λοιπόν, είµαστε εδώ για να σας πιέσουµε -και θα σας
πιέσουµε και άλλο- να πείτε τη λέξη γενοκτονία και όχι να την
πείτε εδώ µόνο στη Βουλή αλλά να την πείτε στον Οργανισµό
Ηνωµένων Εθνών, εκεί όπου πια οι εκπρόσωποι του παλαιστινια-
κού λαού κάνουν παρεµβάσεις καταρρέοντας, κλαίνε οι µόνιµοι
αντιπρόσωποι. Προχθές κατέρρευσε ο µόνιµος αντιπρόσωπος
της Παλαιστίνης διαβάζοντας το γράµµα του γιατρού -από τους
πολλούς γιατρούς και υγειονοµικούς που δολοφονήθηκαν, βα-
σανίστηκαν -που έλεγε ότι «εµείς θα παραµείνουµε µέχρι τέλους
και όσοι αντέξουµε, όποιοι επιζήσουν θα γράψουν την ιστορία».

Η ιστορία, βεβαίως, δεν µπορεί να πλαστογραφηθεί και αυτό
το οποίο σήµερα είναι το διακύβευµα είναι το πώς θα σταθούµε
όλοι µας.

Εµείς δεν µπορούµε να παραµείνουµε άπρακτοι και δεν θα πα-
ραµείνουµε, γι’ αυτό και έχουµε από τον Οκτώβριο του 2023
µέχρι σήµερα κάνει τις περισσότερες παρεµβάσεις εδώ στη
Βουλή. Δεκαοχτώ επίκαιρες ερωτήσεις έχω καταθέσει στον Πρω-
θυπουργό που δεν έχει έρθει να τις απαντήσει, εννέα επίκαιρες
ερωτήσεις έχει καταθέσει ο κ. Καζαµίας σε εσάς. Νοµίζω ότι µπο-
ρεί να αγγίζουν και τις εκατό οι οµιλίες και παρεµβάσεις µας στη
Βουλή, µπορεί να είναι και περισσότερες. Φέραµε εδώ τον Πρέ-
σβη της Παλαιστίνης για το θέµα ακριβώς της υγείας και των νο-
σοκοµείων. Στις αρχές του Νοέµβρη του 2023, πριν από
δεκατέσσερις µήνες, συναντηθήκαµε µε εκπροσώπους της πα-
λαιστινιακής κοινότητας, µε τον Υπουργό Εξωτερικών της παλαι-
στινιακής Αρχής.

Σε κάθε µας συνάντηση -το ξέρετε, κύριε Υπουργέ- είναι ένα
θέµα που σας το θέτουµε και δεν είναι -και θέλω να το πω και να
το υπογραµµίσω- ένα γενικό ενδιαφέρον γεωπολιτικό για το Με-
σανατολικό. Είναι µία πάρα πολύ συγκεκριµένη στάση ζωής και
πολιτική στάση: Εµείς απέναντι στη γενοκτονία, απέναντι στα
εγκλήµατα πολέµου, απέναντι στα εγκλήµατα κατά της ανθρω-
πότητας δεν µένουµε µε σταυρωµένα χέρια.

Και αυτό σας ζητώ και σας καλώ να το απαντήσετε θετικά. Και
σας διαβεβαιώ ότι εµείς δεν θα µείνουµε στις επίκαιρες ερωτή-
σεις που θα καταθέτουµε συστηµατικά όσο η χώρα µας είναι στο
Συµβούλιο Ασφαλείας του ΟΗΕ. Θα πραγµατοποιήσουµε και διε-
θνείς πρωτοβουλίες –έχουµε ήδη αναλάβει τέτοιες πρωτοβου-
λίες- θα επισκεφθούµε και θα συνοµιλήσουµε µε κάθε αρµόδιο
αξιωµατούχο και παράγοντα του ΟΗΕ, της διεθνούς κοινότητας,
θα κινητοποιήσουµε όλες µας τις δυνάµεις, γιατί πιστεύουµε,
κύριε Υπουργέ, ότι όταν εξεγείρονται οι φοιτητές και η νεολαία
σε όλον τον κόσµο για την ειρήνη στην Παλαιστίνη, όταν βγαίνουν
µπροστά τα νέα παιδιά –όπως πάντα βγαίνουν τα νέα παιδιά και
επειδή είστε και εκπαιδευτικός το ξέρετε και από την πανεπιστη-
µιακή εµπειρία- όταν βγαίνουν µπροστά τα νέα παιδιά και γρά-
φουν ιστορία -όπως έγραψαν οι νέοι και σταµάτησαν τον πόλεµο
στο Βιετνάµ, όπως έγραψαν οι νέοι στον Μάη του ’68, όπως έκα-
ναν οι νέοι στην εξέγερση του Πολυτεχνείου -όταν οι νέοι βγαί-
νουν µπροστά σε όλη τη χώρα, σε όλη την υφήλιο, στοχο-
ποιούνται αλλά δεν κάµπτονται, παρεµβαίνουν και ζητούν το αυ-
τονόητο. Όταν ξεσηκώνονται απλοί πολίτες όχι Παλαιστίνιοι αλλά
Ισραηλινοί, Αµερικανοί, Νορβηγοί, Ιρλανδοί, όταν ξεσηκώνονται
Έλληνες και λένε «κάντε κάτι όχι άλλα εγκλήµατα», δεν µπορεί
καµµία κυβέρνηση αλλά και καµµία θεσµική λειτουργία να κω-
φεύει και να µένει αδρανής, ούτε βεβαίως µπορεί να αµπαλαρι-
στεί η γενοκτονία και τα διεθνή εγκλήµατα υπό κανένα
περιτύλιγµα κατάστασης κρίσης. 

Δεν υπάρχει κατάσταση κρίσης. Υπάρχει διεθνές έγκληµα.
Υπάρχει ιστορική ευθύνη. Και εµείς σας καλούµε να αναλογι-
στείτε ότι φυσικά η ιστορία δεν τελειώνει σήµερα, δεν τελειώνει
εδώ και ό,τι και να γίνει και όπου και αν είµαστε και εσείς και
εµείς, θα απαντήσουµε και θα πρέπει να απαντήσουµε εµείς τι
κάναµε. Θα κληθούµε να απαντήσουµε. 

Τις τελευταίες µέρες υπήρξε δηµόσια συζήτηση µε αφορµή
τον θάνατο του πρώην Πρωθυπουργού Κώστα Σηµίτη, υπήρξε
δηµόσια συζήτηση για ζητήµατα µείζονα εξωτερικής πολιτικής
και ανθρωπίνων δικαιωµάτων, την παράδοση Οτσαλάν, τα Ίµια,
ζητήµατα τα οποία αποτελούν κηλίδες στην ιστορία µας. Ο ελλη-
νικός λαός έχει πολύ τεταµένη την αίσθηση δικαίου. Ούτε ξεχνά
ούτε εξαπατάται. Δεν πίστεψε ποτέ ο ελληνικός λαός ότι µπορεί
να δικαιολογηθεί η παράδοση ως σφάγιου του ηγέτη ενός λαού
στην Τουρκία ούτε πείσθηκε ποτέ ο ελληνικός λαός ότι η θυσία
τριών ανθρώπων αποτέλεσε ατύχηµα και παράπλευρη απώλεια
στην κρίση των Ιµίων. 

Οι χειρισµοί, λοιπόν, της εξωτερικής πολιτικής δεν είναι ούτε
µπορεί να µείνουν επικοινωνιακοί και όταν προσκρούουν σε βα-
σικές αρχές του κράτους δικαίου, του Διεθνούς Δικαίου, των
αρχών της ανεξαρτησίας και της κυριαρχίας των λαών, τότε ελέγ-
χονται από την ιστορία. 

Χαίροµαι που αναφερθήκατε στην αναγνώριση του παλαιστι-
νιακού κράτους. Είναι θέση της Πλεύσης Ελευθερίας ότι και η
χώρα µας οφείλει, όπως έκαναν πάρα πολλές χώρες-µέλη της
Ευρωπαϊκής Ένωσης τους τελευταίους µήνες, να αναγνωρίσει
το παλαιστινιακό κράτος ως µία επιπλέον ενέργεια, θέσεις απέ-
ναντι στη στοχοποίηση και στη γενοκτονία. Η Πλεύση Ελευθερίας
έχει την άποψη ότι η Ελλάδα το οφείλει, γιατί είναι εκτός από τη
Γαλλία το µόνο κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης που αυτή
τη στιγµή έχει την ιστορική ευθύνη και την παράδοση να εκφρά-
σει και τον παλαιστινιακό λαό µέσα στο Συµβούλιο Ασφαλείας
του ΟΗΕ. Η σύνθεση η σηµερινή του Συµβουλίου Ασφαλείας όχι
απλώς µας προσκαλεί, αλλά µας υποχρεώνει να κάνουµε αυτά
τα οποία δεν θα κάνει κανείς άλλος. Δεν θα κάνει ο κ. Μακρόν ο
οποίος βγήκε προχθές και είπε ότι είναι περίπου αχάριστοι οι κά-
τοικοι των πρώην αποικιών της Γαλλίας γιατί δεν κατάλαβαν πόσο
ευεργετήθηκαν από την αποικιοκρατία. Δεν θα το κάνει κανείς ο
οποίος είναι το 2024 υπέρµαχος της αποικιοκρατίας. Και είναι
αποικιοκρατική η συνθήκη σε βάρος του παλαιστινιακού λαού.
Και είναι αποικιοκρατική και η ορολογία που χρησιµοποιείται «Ο
πόλεµος του πολιτισµού εναντίον της βαρβαρότητας», σαν να
είναι απολίτιστοι και βάρβαροι τα θύµατα και οι άνθρωποι που
υποµένουν επί δεκαετίες, από την Νάκµπα που αποτέλεσε την
αφετηρία. Δεν αποτέλεσε την αφετηρία η 7η Οκτωβρίου. Η 7η

Οκτωβρίου είναι ένα ακόµη επεισόδιο και ένα στυγερό έγκληµα,
βεβαίως, σε βάρος επίσης αµάχων και αθώων, που όµως δεν
αποτέλεσε αφετηρία. Και δεν διαπράχθηκε από κάποια κρατική
οντότητα. Το Ισραήλ είναι κρατική οντότητα. Ο Νετανιάχου είναι
Πρωθυπουργός καταζητούµενος αυτή τη στιγµή και εµείς ζητάµε
να τον αντιµετωπίσετε ως διεθνή εγκληµατία. Να πάρει θέση η
Κυβέρνηση απέναντι στα εγκλήµατα, να παρέµβει και να πει αυτά
που δεν λέγονται στη διεθνή κονίστρα. Δεν τιµά τις πολιτικές ηγε-
σίες ότι µια γυναίκα ταγµένη, η Φραντσέσκα Αλµπανέζε, είναι εκεί
και αποκαλύπτει καθηµερινά και λέει «Αναλάβετε τις ευθύνες
σας» και περιγράφει και καταγράφει και κάνει αυτό που αναλογεί
στις ηγεσίες και οι ηγεσίες σφυρίζουν αδιάφορα. 

Κύριε Υπουργέ, όταν ρωτάµε ποιες πρωτοβουλίες θα αναλά-
βετε στο πλαίσιο του Συµβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ για την
προστασία του παλαιστινιακού λαού από τη γενοκτονία και για
την προώθηση της ειρήνης και ποιες ειδικότερες πρωτοβουλίες
θα αναλάβετε για την εξιχνίαση και τιµωρία όλων των πράξεων
γενοκτονίας και για την προστασία των παιδιών, των νεογνών,
των εγκύων από την εξόντωση µέσω των εφαρµοζόµενων γενι-
κευµένων πολιτικών αφανισµού, αλλά και µέσω των στοχευµένων
επιθέσεων σε παιδιά, καταλαβαίνετε ότι δεν σας ρωτάµε ρητο-
ρικά. Περιµένουµε όχι απλώς να µας πείτε, αλλά και να αναλά-
βετε τέτοιες πρωτοβουλίες. Και όταν σας ρωτάµε, αν προτίθεστε
να αναλάβετε πρωτοβουλία άµεσης παρέµβασης για τη διάσωση
του πληθυσµού που εξοντώνεται όχι µόνο από τις στρατιωτικές
επιθέσεις, τις ασθένειες, την έλλειψη περίθαλψης, αλλά και από
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την επιβολή συνθηκών αποστέρησης της στέγης και της τροφής,
που οδηγεί σε θανάτους ανθρώπων και πολλών νεογνών από το
κρύο και την πείνα, όταν σας ρωτάµε, αν προτίθεστε να αναλάβει
η χώρα µας τις πρωτοβουλίες που αναλογούν στην υπεράσπιση
των αµάχων, των θυµάτων, του δίκαιου και της ειρήνης, όπως αρ-
µόζει και αναλογεί στην ιστορία του λαού µας, εννοείται ότι δεν
σας ρωτάµε επίσης ρητορικά, αλλά σας καλούµε να το πράξετε.

Μου απαντήσατε ότι η Ελλάδα είναι υπέρ και προσπαθεί για
την ανθρωπιστική βοήθεια στον πληθυσµό τον παλαιστινιακό.
Γνωρίζετε πολύ καλά –και πρέπει να το πείτε και πρέπει να θέσετε
προ των ευθυνών τους εκείνους που το ανέχονται και εκείνους
που το τροφοδοτούν- ότι αυτή τη στιγµή εµποδίζεται η ανθρωπι-
στική βοήθεια από το να φτάσει σε εκείνους που την έχουν ανά-
γκη. 

Γνωρίζετε πολύ καλά ότι καθίστανται στόχοι επίθεσης τα κοµ-
βόι της ανθρωπιστικής βοήθειας.

Γνωρίζετε πολύ καλά ότι έχουν δολοφονηθεί µέλη των ανθρω-
πιστικών αποστολών και µέλη του προσωπικού ανθρωπιστικής
βοήθειας του ΟΗΕ. Είναι µια πρωτοφανής κλιµάκωση, όπως και
οι προσπάθειες απαγόρευσης της δράσης του ΟΗΕ για την αν-
θρωπιστική βοήθεια και ποινικοποίησης της ανθρωπιστικής πα-
ρέµβασης. 

Δεν αρκούν, λοιπόν, οι καλές προθέσεις. Τώρα πια πρέπει να
µιλάµε µε πράξεις. Αυτό το οποίο εµείς θα κάνουµε -και σας το
λέω χωρίς να περιµένω τη δική σας απάντηση σε αυτό, αλλά πε-
ριµένουµε τη δική σας πάρα πολύ άµεση καταγραφή στάσης σε
διεθνές επίπεδο- και θα συνεχίσουµε να κάνουµε είναι, ότι δεν θα
αφήσουµε πέτρα που να µην την έχουµε σηκώσει, δεν θα αφή-
σουµε αρµόδιο, υπεύθυνο, επιτελή που να µην τον ενοχλήσουµε,
µέχρι να σταµατήσουν να σφαγιάζονται παιδιά και άµαχοι και
µέχρι να υπάρξει ειρήνη στην Παλαιστίνη από το ποτάµι µέχρι τη
θάλασσα, να ελευθερωθεί η Παλαιστίνη και η Γάζα και να µπορέ-
σουν οι άνθρωποι, εκείνοι που θα επιζήσουν, να ξαναβρούν τη
ζωή τους.

Ξαναλέω -και κλείνω µε αυτό, κύριε Υπουργέ- ότι εσείς σήµερα
εδώ δεν λογοδοτείτε σε εµάς, λογοδοτείτε στην ιστορία και στην
ιστορική σας ευθύνη και εµείς εδώ δεν ασχολούµαστε µε την
αντιπαράθεση, αλλά ασχολούµαστε µε το να καταγράψει η χώρα
µας αυτό που ο λαός µας περιµένει και ιστορικά έχει καταγράψει,
την αλληλεγγύη στον λαό που σφαγιάζεται, την αλληλεγγύη στα
θύµατα της γενοκτονίας, την προστασία και τη διαφύλαξη της
διεθνούς ειρήνης, που προϋποθέτει και την απονοµή δικαιοσύ-
νης. Δεν υπάρχει ειρήνη χωρίς δικαιοσύνη, λέει το σύνθηµα του
Διεθνούς Ποινικού Δικαίου και δεν µπορεί να υπάρξει κανένα
πλαίσιο εγγύησης της ειρήνης αν δεν λογοδοτήσουν εκείνοι που
εγκληµατούν και βρίσκονται ακόµη σε θέση εξουσίας. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Σας ευχαριστούµε,

κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ευχα-

ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρία Πρόεδρε, σας εξοµολογούµαι ότι αισθάνοµαι ιδιαιτέρως

βαρύ το φορτίο της ευθύνης από τη θέση της Ελλάδας σήµερα
στο διεθνές στερέωµα. Η Ελλάδα βρίσκεται πραγµατικά στην
αιχµή της διεθνούς πολιτικής. Είναι µέλος του Συµβουλίου Ασφα-
λείας του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών, στον σκληρό πυρήνα
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στην πιο κρίσιµη θέση του Οργανισµού
για την Ανάπτυξη και τη Συνεργασία στην Ευρώπη και είναι η
χώρα η οποία αυτήν τη στιγµή συνοµιλεί µε όλα τα κράτη του κό-
σµου. Έχουµε καταφέρει -αισθάνοµαι διαχρονικώς χάρη στην
εξωτερική πολιτική την οποία τηρούν οι κυβερνήσεις- να έχουµε
το προνόµιο της συνεπούς άσκησης µε βάση το Διεθνές Δίκαιο,
το οποίο πιστώνεται στη χώρα µας.

Και για να µιλήσω ειδικότερα για τη Μέση Ανατολή, η παραδο-
σιακή σχέση που έχει η Ελλάδα µε τον αραβικό κόσµο, σήµερα
επιβεβαιώνεται περισσότερο από ποτέ. Εγώ ο ίδιος έχω περιοδι-
κές συναντήσεις µε τους πρέσβεις όλων των αραβικών κρατών
που είναι εγκατεστηµένοι στην Ελλάδα και αισθάνοµαι ότι και οι
ίδιοι αντιλαµβάνονται και εκτιµούν τη θέση αρχής που τηρεί η Ελ-

λάδα σε ό,τι αφορά τη Μέση Ανατολή. 
Η ευθύνη είναι πράγµατι πολύ µεγάλη και δεν πρόκειται την

ευθύνη αυτή να την αποσείσουµε µε κανέναν τρόπο. Θα την ανα-
λάβουµε διότι αισθανόµαστε ότι πράγµατι η Ελλάδα µπορεί να
αποτελέσει τη γέφυρα µεταξύ Ανατολής και Δύσης, Βορρά και
Νότου. Μπορούµε µε ενεργό εξωτερική πολιτική στηριγµένη σε
εξωτερική πολιτική αρχών να φέρουµε ουσιαστικά αποτελέσµατα
όχι µόνο για τη χώρα µας, αλλά και για τον κόσµο ολόκληρο.

Και µπορεί, όπως είπατε, η Ελλάδα να είναι µία χώρα γεωγρα-
φικά µικρή, πλην, όµως, το διεθνές της αποτύπωµα σήµερα είναι
εξαιρετικά µεγάλο. Σας είπα συγκεκριµένες δράσεις τις οποίες
πρόκειται να αναλάβουµε, οι οποίες αφορούν την ειρηνική επί-
λυση στη Μέση Ανατολή, επιτέλους στην κατάπαυση του πυρός,
την πλήρη, ανεµπόδιστη ροή ανθρωπιστικής βοήθειας στην οποία
εµείς ενεργά θα συµβάλουµε, ιδιαιτέρως την προστασία των ευά-
λωτων παιδιών, τόσο µε ειδικές εγκαταστάσεις µέσα στη Λωρίδα
της Γάζας όσο και µε τη µετακίνηση ευάλωτων παιδιών που έχουν
ανάγκη ειδικής βοήθειας, δράσεις οι οποίες είναι πάρα πολύ συ-
γκεκριµένες. Επιφυλάσσοµαι δε σε µία προσεχή συνεδρίαση της
αρµόδιας Επιτροπής Άµυνας και Εξωτερικών να θέσω το πλαίσιο
των δράσεων που θα αναληφθούν στο πλαίσιο του Συµβουλίου
Ασφαλείας του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών.

Θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι η Ελλάδα και στο ζήτηµα της
Μέσης Ανατολής θα τηρήσει τη στάση αρχής, µε σεβασµό στο
Διεθνές Δίκαιο, µε σεβασµό στην ποινική δικαιοσύνη. 

Θεωρούµε ότι αυτήν τη στιγµή το πλέον κρίσιµο είναι να υπάρ-
ξει εντατικοποίηση της διπλωµατίας, έτσι ώστε να µπορέσει
άµεσα να σταµατήσει κάθε εχθροπραξία στη Μέση Ανατολή. Το
υπόδειγµα του Λιβάνου, το οποίο οδήγησε στην κατάπαυση του
πυρός και χθες σε µια ιδιαιτέρως ικανοποιητική εξέλιξη που είναι
η εκλογή Προέδρου του Λιβάνου που οδηγεί σε µια σχετική οµα-
λοποίηση, είναι θετικές ενδείξεις. 

Η περιοχή της ευρύτερης Μέσης Ανατολής είναι ιδιαίτερα ρευ-
στή µετά και τα όσα συµβαίνουν στη Συρία. Η Ελλάδα θα παρα-
µείνει στο προσκήνιο χωρίς συναλλακτική διάθεση, µε διάθεση
απόλυτου σεβασµού στο Διεθνές Δίκαιο, χωρίς κανέναν συµψη-
φισµό και χωρίς καµµία παραχώρηση στο ανθρωπιστικό δίκαιο.
Σε αυτό όχι µόνο επιζητούµε τη δική σας κριτική, αλλά επιζη-
τούµε πρωτίστως τη συµµετοχή σας σε οποιαδήποτε δράση ανα-
λαµβάνουµε διότι θεωρούµε ότι η Ελλάδα εκφράζεται µέσω της
εξωτερικής της πολιτικής και θα πρέπει να εκφράζεται οµοθύµως
και πάντοτε στο πλαίσιο του απαρέγκλιτου σεβασµού του Διε-
θνούς Δικαίου, διότι εκείνο το οποίο αποτελεί την άµυνα της αν-
θρωπότητας απέναντι στην αυθαιρεσία και την επιθετικότητα
είναι µόνο το Διεθνές Δίκαιο.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό. 
Συνεχίζουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 335/7-1-2025 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου της Προέδρου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας «Πλεύση Ελευθερίας» και Βουλευτού Β1’ Βόρειου Τοµέα
Αθηνών κ. Ζωής Κωνσταντοπούλου προς τον Υπουργό Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών µε θέµα: «Η επαναφορά δώρων εορ-
τών και άδειας σε εργαζόµενους στο δηµόσιο». 

Παρακαλώ, κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Γεια σας, κύριε Πετραλιά, κύριε Υφυπουργέ. Σας είπα
ότι από εµάς δεν γλιτώνετε! Σας κάναµε την ερώτηση αυτή το
προηγούµενο έτος και ήρθατε πάλι εσείς να µου απαντήσετε. Τον
κ. Χατζηδάκη τον περιµένω. Δεν τον απαλλάσσω των ευθυνών
του και όπως δεσµεύτηκα σας ξαναρωτάµε και σας ξαναθέτουµε
προ της ευθύνης σας.

Το θέµα της ερώτησης ένα ζήτηµα που καίει ένα τεράστιο κοµ-
µάτι της ελληνικής κοινωνίας και του ελληνικού λαού, τους αν-
θρώπους που εργάζονται στο δηµόσιο. 

Όταν µιλάµε για το δηµόσιο, µιλάµε από τους εκπαιδευτικούς
µέχρι τους κοινωνικούς λειτουργούς, µέχρι τους νοσηλευτές,
τους υγειονοµικούς, τους πυροσβέστες, τα σώµατα ασφαλείας,
τους εργαζόµενους στις ανεξάρτητες αρχές, τους δικαστικούς
υπαλλήλους, τους λειτουργούς της δικαιοσύνης.

Όταν µιλάµε για εργαζόµενους στο δηµόσιο, µιλάµε για ένα
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τεράστιο κοµµάτι της ελληνικής κοινωνίας που στοχοποιήθηκε
την περίοδο της επιβολής των µνηµονίων, που ενοχοποιήθηκε για
αµαρτίες των κυβερνήσεων και που υπέστη κάτι το οποίο ιστο-
ρικά δεν έχει επιτραπεί σε πολιτισµένη χώρα και είναι η αφαί-
ρεση, η περιστολή κεκτηµένων εργασιακών δικαιωµάτων. 

Ο δέκατος τρίτος και δέκατος τέταρτος µισθός αποτελούν ερ-
γασιακά δικαιώµατα κατακτηµένα για όλους τους εργαζόµενους,
εργασιακά δικαιώµατα αναφαίρετα, τα οποία, κατά τους όρους
και τις αρχές του Διεθνούς Εργατικού Δικαίου και τις αρχές του
κοινωνικού κράτους δικαίου, δεν µπορεί να αφαιρούνται. Κι όµως
στην Ελλάδα µε το πρόσχηµα της δηµοσιονοµικής ανάγκης, από
κυβερνήσεις οι οποίες θέλησαν να µετακυλήσουν τις δικές τους
ευθύνες στους πολίτες, αποφασίστηκε η αφαίρεση εργασιακών
δικαιωµάτων και µάλιστα, µε ειδική διάκριση εναντίον των εργα-
ζοµένων του δηµοσίου τοµέα. 

Ο δέκατος τρίτος και δέκατος τέταρτος µισθός είναι συνοµο-
λογηµένο από όλες τις κυβερνήσεις -και από αυτές που διέπρα-
ξαν αυτό το ανοσιούργηµα- ότι αποτελούν δικαίωµα αναφαίρετο
που δεν µπορεί να καταργηθεί, γι’ αυτό και η αφαίρεσή τους το
2012 έγινε µε το πρόσχηµα της προσωρινότητας και του έκτα-
κτου µέτρου και έτσι µε αυτό το πρόσχηµα προχώρησε και έγινε
ανεκτή από µια δικαιοσύνη η οποία ενέδωσε σε πιέσεις. 

Σήµερα, το 2025 πια, καλείστε να απαντήσετε γιατί δεν έχετε
επαναφέρει νοµοθετικά την καταβολή αυτών των αποδοχών που
είναι οφειλόµενες. Και γιατί προτιµάτε να πληρώνετε «υποχρεώ-
σεις», εντός εισαγωγικών, που δεν επισπεύδονται, όπως είναι µη
ληξιπρόθεσµες οφειλές, αµφισβητούµενες και αυτές, στο Διε-
θνές Νοµισµατικό Ταµείο, ύψους 8 δισεκατοµµυρίων ευρώ, αντί
να διαθέσετε 2,1 δισεκατοµµύρια ευρώ, µε βάση την κοστολό-
γηση. Και µην µου απάντησε ότι αυξήθηκαν κατά λίγα ευρώ οι µι-
σθοί το 2024, ότι δεν είναι πια 2,1 δισεκατοµµύρια ευρώ και είναι
2,2 δισεκατοµµύρια ευρώ. Είναι το υποτετραπλάσιο από αυτό
που δίνετε ως κιµπάρηδες στο Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, που
έχει ευθύνη και αυτό για την καταχρέωση της χώρας, είναι το
υποτετραπλάσιο των 8 δισεκατοµµυρίων που πετάτε, την ώρα
που οι εργαζόµενοι στον δηµόσιο τοµέα και οι οικογένειές τους
στενάζουν από την αποστέρηση αυτών των αποδοχών.

Πλέον αυτό το οποίο η Πλεύση Ελευθερίας έκανε το 2023, να
καταθέσει δηλαδή πρόταση νόµου, να υποχρεώσει την Κυβέρ-
νηση να δει την κοστολόγηση -γιατί η κοστολόγηση έγινε από το
Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, δεν έγινε από εµάς- και να απα-
ντήσει γιατί δεν διαθέτει αυτό το ποσό, ενώ περισσεύει µε βάση
τις ενέργειες και τον προγραµµατισµό σας, αυτό που κάναµε
εµείς ως η µικρότερη κοινοβουλευτική οµάδα τότε, τον Δεκέµβρη
του 2023, πριν από δεκατρείς µήνες, αποτελεί αίτηµα επίσηµο
της ΑΔΕΔΥ, των εργαζοµένων και των εκπροσωπήσεων των ερ-
γαζοµένων στον δηµόσιο τοµέα, των δικαστών και εισαγγελέων,
αποτελεί αντικείµενο πρωτοβουλιών και δικαστικών ενεργειών.
Και ξέρετε ότι πια υπάρχουν ενώπιον της δικαιοσύνης προσφυ-
γές εργαζοµένων, στις οποίες παρεµβαίνει προς υποστήριξη η
ΑΔΕΔΥ, για την αναγνώριση της υποχρέωσης του δηµοσίου να
καταβάλει αυτές τις αποδοχές. 

Εγώ ως δικηγόρος, νοµικός, συλλειτουργός της δικαιοσύνης
και άνθρωπος έχω πάρα πολύ βαθιά µέσα µου την αίσθηση που
έχουν όλοι οι πολίτες της χώρας, ότι η δικαιοσύνη και το δίκαιο
πρέπει να απονέµονται χωρίς διακρίσεις και η πρώτη προϋπό-
θεση για να γίνεται αυτό είναι να είναι ανεξάρτητη η δικαιοσύνη
και όταν αποφασίζει, η Κυβέρνηση να σέβεται τις αποφάσεις της
δικαιοσύνης. 

Είναι ντροπιαστικό ότι έχουµε ένα κράτος µε κυβερνήσεις που
αρνούνται να εκτελούν τις δικαστικές αποφάσεις, όπως είναι
ντροπιαστικό ότι έχουµε µια νοοτροπία, ένα µοντέλο διακυβέρ-
νησης που αντί να εφαρµόσει τη νοµιµότητα, δηλαδή την από-
δοση των συγκεκριµένων απολαβών, υποχρεώνει τους εργαζό-
µενους να προσφύγουν δικαστικά και τους εξαντλεί µάλιστα, εξα-
ντλώντας όλα τα ένδικα µέσα, και στη συνέχεια δυστροπώντας
απέναντι στην εκτέλεση των δικαστικών αποφάσεων. 

Η ερώτησή µου λοιπόν είναι πολύ απλή και συγκεκριµένη,
κύριε Πετραλιά, και σας την εκθέτω για να µην πείτε -ελπίζω να
µην έχετε έρθει να πείτε αυτό- ότι «Εµείς σεβόµαστε τη δικαιο-
σύνη, τώρα ό,τι αποφασίσει η δικαιοσύνη». 

Εµείς σας ζητάµε να µην ταλαιπωρήσετε τους εργαζόµενους
στον δηµόσιο τοµέα να περιµένουν την απόφαση της δικαιοσύ-
νης, στην οποία εσείς θα κάνετε έφεση, αν δεν σας ικανοποιεί,
και µετά αναίρεση, αν δεν σας ικανοποιεί, και δεν θα την εκτε-
λείτε, αλλά να αρθείτε στο ύψος της ευθύνης σας και να αποδώ-
σετε τον δέκατο τρίτο και τον δέκατο τέταρτο µισθό προ πάσης
δικαστικής αποφάσεως.

Δεν τιµά την Κυβέρνηση και καµµία κυβέρνηση και κανένα κρά-
τος να την υποχρεώνουν τελικά οι δικαστικές αποφάσεις να πρά-
ξει τα νόµιµα ούτε είναι υπόδειγµα και προς τη νέα γενιά και προς
τον πολίτη µια κυβερνητική λειτουργία που δεν σέβεται τις δικα-
στικές αποφάσεις, αλλά δεν σέβεται και τα εργασιακά κεκτηµένα
και το Διεθνές Δίκαιο.

Κύριε Πετραλιά, απλά είναι τα πράγµατα. Θα καταβληθεί ο δέ-
κατος τρίτος και δέκατος τέταρτος µισθός που οφείλετε στους
εργαζόµενους στον δηµόσιο τοµέα; Θα προχωρήσετε στη συνέ-
χεια και στην καταβολή ή παράλληλα και στην καταβολή της δέ-
κατης τρίτης και δέκατης τέταρτης σύνταξης; Θα πράξετε αυτά
τα οποία αναβάλλετε, έχοντας καταστήσει το προσωρινό, κατά
τους ισχυρισµούς σας, µονιµότερο του µονίµου; Θα το κάνετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε, κυρία
Πρόεδρε.

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών, ο κ. Αθανάσιος Πετραλιάς.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Πρόεδρε, καληµέρα και καλή χρονιά. 
Κατ’ αρχάς, όπως αναφέρατε και εσείς, ναι, το ίδιο ερώτηµα

απαντήσαµε 14 Οκτωβρίου και έγινε και συζήτηση στον προϋπο-
λογισµό, αλλά σωστά επανέρχεστε και ρωτάτε, για να δώσουµε
περαιτέρω διευκρινίσεις.

Θα ξεκινήσω από το τέλος. Επειδή το έχετε αναφέρει ξανά και
ξανά, η πρόωρη εξόφληση των 7,9 δισεκατοµµυρίων προς το
Greek Loan Facility -αυτά είναι διµερή δάνεια µε χώρες της ευ-
ρωζώνης, όχι το ΔΝΤ, δεν είναι το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο
που λέτε, το έχουµε εξοφλήσει το ΔΝΤ από το 2022- είναι προς
χώρες της Ευρωζώνης που θα έπρεπε να εξοφληθούν ούτως ή
άλλως. Ήταν υποχρεώσεις τα έτη 2026, 2027 και 2028. Αποτελεί
χρηµατοοικονοµική, δηλαδή ταµειακή συναλλαγή. 

Τι σηµαίνει χρηµατοοικονοµική συναλλαγή; Δεν είναι δηµοσιο-
νοµική συναλλαγή. Τι σηµαίνει αυτό; Σύµφωνα µε τους κανόνες
της EUROSTAT, δεν προσµετράται ούτε στο πρωτογενές πλεό-
νασµα ούτε στο συνολικό έλλειµµα ούτε στους στόχους δαπανών
η χρηµατοοικονοµική συναλλαγή. Αντίθετα, οι αυξήσεις αποδο-
χών κ.λπ. είναι δηµοσιονοµικές συναλλαγές, οι οποίες και µει-
ώνουν το πλεόνασµα ή αυξάνουν το συνολικό έλλειµµα και
µπαίνουν στον στόχο δαπανών και προφανώς τον παραβιάζουν -
σας το έχω ξαναπεί- και αυξάνουν το δηµόσιο χρέος.

Άρα, δεν έχει καµµία σχέση η πρόωρη εξόφληση υποχρεώ-
σεων που έχει ήδη η χώρα, που είναι ταµειακή, χρηµατοοικονο-
µική συναλλαγή, µε µια δηµοσιονοµική συναλλαγή που είναι
δηµοσιονοµική δαπάνη και επιβαρύνει το πρωτογενές πλεόνασµα
της χώρας και τον δείκτη δαπανών. Άρα, δεν µπορείτε να συγχέ-
ετε τα δύο ποσά. Δεν είναι συγκρίσιµα. 

Τώρα, όπως σας έχω αναφέρει, η παρούσα Κυβέρνηση είναι
αυτή που αύξησε για πρώτη φορά τους µισθούς των δηµοσίων
υπαλλήλων µετά από δεκατέσσερα χρόνια. Θα σας αναφέρω
ξανά τις δεκαπέντε µόνιµες αυξήσεις που έγιναν την τελευταία
διετία λόγω της πληθωριστικής κρίσης και αυτά που έρχονται για
το επόµενο διάστηµα. 

Κατ’ αρχάς, για τα έτη 2023 - 2024, δεκαπέντε αυξήσεις:
Πρώτον, αναµόρφωση µισθολογίου ιατρών του ΕΣΥ. Αύξηση

10%, κόστος 65 εκατοµµύρια.
Κατάργηση ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης εισοδήµατος και

στον δηµόσιο τοµέα. Κόστος 202 εκατοµµύρια.
Διευθέτηση διαφόρων µισθολογικών θεµάτων Ενόπλων Δυνά-

µεων: µισθολογική εξέλιξη ΟΒΑ, εθελοντών µακράς διάρκειας,
επέκταση µάχιµης πενταετίας, ειδική αποζηµίωση για νυκτερινή
απασχόληση, ειδική πρόσθετη αµοιβή για πληρώµατα πολεµικών
πλοίων που βρίσκονται σε αποστολή. Κόστος 60 εκατοµµύρια.
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Κατάργηση εισφοράς 1% υπέρ Ταµείου Πρόνοιας Δηµοσίων
Υπαλλήλων κόστος 80 εκατοµµύρια ευρώ. Αύξηση οριζοντίως
των αποδοχών όλων των δηµοσίων υπαλλήλων από την 1η Ια-
νουαρίου του προηγούµενου έτους κατά 70 ευρώ µε κόστος 558
εκατοµµύρια ευρώ. Αύξηση της οικογενειακής παροχής στο δη-
µόσιο για τα παιδιά κατά 20 έως 50 ευρώ τον µήνα µε κόστος 155
εκατοµµύρια ευρώ. Αύξηση των επιδοµάτων θέσεως ευθύνης
30% σε όλο το δηµόσιο µε κόστος 52 εκατοµµύρια ευρώ. Αύξηση
κατά 30 ευρώ του επιδόµατος παραµεθορίου. Αύξηση κατά 15
ευρώ του επιδόµατος ιδιαίτερων συνθηκών εργασίας ενστόλων,
αύξηση µισθολογίου µελών ΔΕΠ 10% µε ετήσιο κόστος 41 εκα-
τοµµύρια ευρώ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Αύξηση των αποζηµιώσεων µετακίνησης και διανυκτέρευσης
µε κόστος 43 εκατοµµύρια ευρώ. Αύξηση του αντισταθµιστικού
επιδόµατος και της πάγιας αντιµισθίας δικαστικών, που αναφέ-
ρατε, µε κόστος 15 εκατοµµύρια ευρώ. Αύξηση της αποζηµίωσης
των εφηµεριών του ΕΣΥ κατά 20% πέρυσι µε ετήσιο κόστος 45
εκατοµµύρια ευρώ. Επιπλέον αύξηση ειδικής αποζηµίωσης για
πληρώµατα πολεµικών πλοίων σε αποστολή άλλα 15 εκατοµµύ-
ρια ευρώ πέρυσι. Αύξηση τον Οκτώβριο του κινήτρου προσέλκυ-
σης ιατρών σε προβληµατικές περιοχές 16 εκατοµµύρια ευρώ.
Αυτά που έχουν εφαρµοστεί το 2023 και το 2024 έχουν ετήσιο
κόστος 1,37 δισεκατοµµύρια ευρώ, σχεδόν 1,4 δισεκατοµµύρια
ευρώ.

Πάµε να δούµε, λοιπόν, τις έξι νέες αυξήσεις που έρχονται για
τα έτη 2025, 2026 και 2027. Έχουµε έξι νέες παρεµβάσεις, λοι-
πόν:

Θεσµοθετήθηκε -πολύ σηµαντικό αυτό- κανόνας ετήσιας αύ-
ξησης οριζοντίως στον µισθό των δηµοσίων υπαλλήλων, αναλό-
γως της αύξησης του κατώτατου µισθού. Έτσι, τι έχουµε πει; Ότι
ως τον Απρίλιο του 2027 -την επόµενη διετία- θα έχουν φτάσει
και θα έχουν συν 100 ευρώ τον µήνα οι δηµόσιοι υπάλληλοι. Τι
σηµαίνει 100 ευρώ τον µήνα; Σηµαίνει 1.200 ευρώ ετησίως, δη-
λαδή λίγο πιο κάτω από έναν ετήσιο µισθό. Απλώς το λέω, για να
ξέρουµε τι είναι αυτό. Σε ετήσια βάση τα 1.200 ευρώ ετησίως κο-
στίζουν 800 εκατοµµύρια ευρώ. Άρα έχουµε, ήδη, νοµοθετήσει
ότι θα πάρουν 1.200 ευρώ ετησίως µέχρι τον Απρίλιο του 2027,
σταδιακά. Πρώτο µέτρο, 800 εκατοµµύρια ευρώ.

Αύξηση της νυχτερινής αποζηµίωσης ενστόλων 25 εκατοµµύ-
ρια ευρώ από αυτόν τον µήνα. Θεσµοθέτηση αυτοτελούς φορο-
λόγησης αποζηµίωσης ιατρών εφηµεριών ΕΣΥ, κόστος
40.000.000, από αυτόν τον µήνα. Θεσµοθέτηση κινήτρου επίτευ-
ξης στόχων στο δηµόσιο από το 2025 µε ετήσιο κόστος 40 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Μείωση ασφαλιστικών εισφορών από αυτόν τον
µήνα κατά µία µονάδα που πιάνει και τους δηµόσιους υπαλλή-
λους µε όφελος για τους δηµοσίους υπαλλήλους 83 εκατοµµύρια
ευρώ. Επίσης, από 1η Ιουλίου, όπως εξαγγείλαµε στον προϋπο-
λογισµό και νοµοθετήσαµε ήδη, αυξάνεται το επίδοµα επικινδυ-
νότητας των ενστόλων, των Σωµάτων Ασφαλείας και των
Ενόπλων Δυνάµεων, 100 ευρώ µηνιαίως, µε ετήσιο κόστος 222
εκατοµµύρια ευρώ, 111 εκατοµµύρια ευρώ για το εξάµηνο του
2025, 222 εκατοµµύρια ευρώ για το 2026 και για κάθε έτος µετά.

Συνεπώς το 2027, µετά από αυτές τις παρεµβάσεις, το ετήσιο
κόστος αυτών των έξι παρεµβάσεων -επιπλέον των 1,4 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ- είναι άλλο 1,16 δισεκατοµµύρια ευρώ. Σύνολο
οι είκοσι µία παρεµβάσεις -οι δεκαπέντε προηγούµενες και έξι οι
τωρινές- 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ ετήσιο κόστος. Έχουµε
δώσει, λοιπόν, 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Και τι µας λέτε; Εκτός από τα 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ, να δώ-
σουµε επιπλέον άλλα 2,15 µε βάση τους µισθούς του 2023. Είναι
λίγο παραπάνω γιατί δόθηκαν αυξήσεις. Εµείς το υπολογίζουµε
2,3 πλέον. Άρα στο 2,5 να δώσουµε συν 2,3.

Ο στόχος, όµως, σας έχουµε εξηγήσει, των πρωτογενών δα-
πανών, µε βάση το νέο ευρωπαϊκό δηµοσιονοµικό πλαίσιο, είναι
3,7 για φέτος, 3,6 για το 2026, 3,1 για το 2027 και 3 για το 2028.
Αυτά που σας λέω είναι σε δισεκατοµµύρια. Είναι 100 δισεκατοµ-
µύρια οι δαπάνες γενικής κυβέρνησης. Αν το παραβιάσεις, µπαί-
νεις σε διαδικασία υπερβολικού ελλείµµατος και πρέπει εντός έξι
µηνών να πάρεις αντίµετρα. Αν, λοιπόν, στα 3,7 δισεκατοµµύρια

που τα καλύψαµε και µε την αύξηση των ενστόλων, δώσουµε
άλλα 2,3, τότε 2,3 συν 3,7 πας στα 6 δισεκατοµµύρια. Έχεις πα-
ραβιάσει τον στόχο. Έρχεται γράµµα από την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή: αυτόµατα τον επόµενο Απρίλιο έχεις έξι µήνες να πάρεις
αντίµετρα. Αυτός είναι ο κανόνας. Είναι τόσο αυτόµατο. Δεν είναι,
λοιπόν, κάτι που µπορεί µια υπεύθυνη κυβέρνηση να κάνει. Δεν
υπάρχουν, λοιπόν, άλλα 2,5 δισεκατοµµύρια για να δώσει, αυτή
είναι η αλήθεια. Εγώ θα σας λέω την αλήθεια πάντοτε.

Άρα έχουµε προγραµµατίσει για την επόµενη διετία επιπλέον
1,2 δισεκατοµµύρια αυξήσεις αποδοχών όλων των δηµοσίων
υπαλλήλων µέχρι τον Απρίλιο του 2027.

Επειδή στην ερώτησή σας έχετε και γενικά τι κάνουµε για τους
δηµοσίους υπαλλήλους, οι δηµόσιοι υπάλληλοι, πέρα από αυτά
τα µέτρα, επωφελούνται και από γενικότερες πολιτικές. Γι’ αυτό
σας καταθέτω το δελτίο Τύπου του Υπουργείου µας 2 Ιανουαρίου
2025 που έχουµε τις δεκαοκτώ µειώσεις φόρων και βαρών και τα
επτά µέτρα στήριξης των εισοδηµάτων, που µέσα σε αυτά, πέρα
από όσα έχουµε αναφέρει -φυσικές καταστροφές, κενά σπίτια,
µείωση, επιστροφή ΕΝΦΙΑ στους αγρότες, φόρο ασφαλίστρων,
µέτρα του δηµογραφικού κ.λπ.-, έχουµε και τις τρεις νέες παρεµ-
βάσεις που εξήγγειλε ο Πρωθυπουργός στον προϋπολογισµό:
Τη µείωση των προµηθειών και την κατάργηση σε πολλές περι-
πτώσεις, τον µηδενισµό, στις τράπεζες ή για τους χαµηλοσυντα-
ξιούχους µας -γιατί υπάρχουν πολλές κοινωνικές οµάδες- τη µη
πληρωµή, την απαλλαγή από τη φαρµακευτική δαπάνη και την
αναγνώριση του επιδόµατος επικίνδυνης εργασίας για τα Σώµατα
Ασφαλείας και τις Ένοπλες Δυνάµεις.

Συνεπώς αυτή η Κυβέρνηση προσπαθεί συνεχώς να ενισχύει
τα εισοδήµατα. Να ξέρετε αυτά τα 1,2 δισεκατοµµύρια πιάνουν
µεγάλο µέρος της δυνατότητας του 2025, του 2026 και του 2027.
Για να έχετε εικόνα ακριβώς των στοιχείων, έχουµε πει ότι από
τους στόχους που έχουµε, εάν βγάλεις 1 δισεκατοµµύριο της αύ-
ξησης των τακτικών δαπανών, 1 δισεκατοµµύριο που είναι η αύ-
ξηση των συντάξεων µαζί µε τις νέες συνταξιοδοτήσεις και την
ετήσια αύξηση -περίπου 700 ήταν για φέτος και άλλα 450 του
χρόνου η αύξηση των εξοπλιστικών, που νοµίζω πλέον καταλα-
βαίνουµε όλοι ότι είναι προτεραιότητα µε τη γεωπολιτική κατά-
σταση που επικρατεί-, µένει περίπου 1 δισεκατοµµύριο τον χρόνο
για επιπλέον παρεµβάσεις. Από το 1 δισεκατοµµύριο τον χρόνο,
τα 380 εκατοµµύρια για το 2026 και άλλα 380 εκατοµµύρια για
το 2027 είναι οι αυξήσεις των δηµοσίων υπαλλήλων. Για το 2026
επιπλέον των 380 εκατοµµυρίων, έχουµε συν 111 εκατοµµύρια
του κόστους του επιδόµατος των ενστόλων. Δηλαδή, τα 500 εκα-
τοµµύρια από το 1 δισεκατοµµύριο που έχουµε για το 2026, ήδη
έχουν δοθεί για τους δηµόσιους υπαλλήλους και µένουν άλλα
500 εκατοµµύρια για το 2026 για όλο τον υπόλοιπο κόσµο. Όταν
λέω «όλο τον υπόλοιπο κόσµο», επειδή έχουµε ήδη προϊδεάσει
µε κάποιες εξαγγελίες για τη µεσαία τάξη, προφανώς η µείωση
των φόρων αφορά και τους δηµόσιους υπαλλήλους.

Άρα πάντα προχωράµε µε βάση αυτά που έχουµε, όχι µε βάση
αυτά που δεν έχουµε, γιατί είδαµε πού µας οδήγησε αυτό την τε-
λευταία δεκαετία.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Παρακαλώ, κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Συγγνώµη, ποιοι σας οδήγησαν την τελευταία δεκαετία;
«Είδαµε πού µας οδήγησαν», ποιοι; Ποιοι έφεραν τη χώρα εδώ
που την έφεραν; Ποιο κόµµα χρωστάει 500 εκατοµµύρια ευρώ;

Είναι δυνατόν να µου λέτε το 2025 «δώσαµε», «δώσαµε»; Είναι
δυνατόν; Την ώρα που στενάζουν οι οικογένειες, οι πολίτες; Οι
νέοι δεν έχουν την οικονοµική δυνατότητα να αυτονοµούνται, να
ανεξαρτητοποιούνται και να κάνουν οικογένειες και εσείς παρα-
κολουθείτε το δηµογραφικό σαν να είναι καιρικό φαινόµενο, την
ώρα που είναι ξεκάθαρο ότι ο µέσος άνθρωπος στην Ελλάδα δεν
µπορεί να ανταποκριθεί στο κόστος ζωής και αυτό οφείλεται στις
πολιτικές σας.

Έχετε κυβερνήσει τη µισή Μεταπολίτευση. Από τα πενήντα
χρόνια της Μεταπολίτευσης, τα είκοσι πέντε το κόµµα σας κυ-
βερνάει. Και από τα τελευταία είκοσι χρόνια, τα δεκατέσσερα το
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κόµµα σας κυβερνάει. Άρα ποιοι ευθύνονται για αυτό που έχει
συµβεί; Ευθύνονται οι άνθρωποι που τώρα τους παίρνουν τα σπί-
τια µε πλειστηριασµούς και τους λένε «δεν θα φας»; Ευθύνονται
οι άνθρωποι που καθίστανται άστεγοι -και είναι αντικείµενο επό-
µενες επίκαιρης, να ετοιµάζεστε; Την ίδια ώρα µιλούσα µε µία γυ-
ναίκα, η οποία πωλεί το περιοδικό «Σχεδία», αυτή την εξαιρετική
πρωτοβουλία, κοινωνική πρωτοβουλία για την αστεγία. Η γυναίκα
που είναι άστεγη και πωλεί το περιοδικό και έτσι επιβιώνει, πλη-
ρώνει φαρµακευτικές εισφορές και συµµετέχει στη φαρµακευ-
τική δαπάνη και όταν χρειάζεται κάλυψη, πρέπει να γυρίσει
ανάποδα τις τσέπες της, σαν να ήταν µη ευάλωτο πρόσωπο και
σαν να ήταν όλα οµαλά στη ζωή της.

Υπάρχει µια τεράστια αναλγησία και επειδή -δεν ξέρω ακριβώς
την ηλικία σας, αλλά είστε νέος άνθρωπος- δεν µπορεί καµµία
κυβέρνηση να συµπεριφέρεται µε απάθεια απέναντι στην κοινω-
νία και να αραδιάζει αριθµούς και να ισχυρίζεται ότι έδωσε, λες
και τα δώσατε, πρώτα από όλα, από την τσέπη σας και δεύτερον,
λες και δεν µπορείτε να κάνετε µια διαφορετική στρατηγική σε
επίπεδο οικονοµίας και προϋπολογισµού. Σας το λέµε ότι µπο-
ρείτε.

Αυτά τα σχήµατα που χρησιµοποιείτε είναι δικής σας εµπνεύ-
σεως. Αυτό είναι δηµοσιονοµικό και το άλλο είναι φορολογικό και
το τρίτο είναι συναλλακτικό. Μου θυµίζει τα επιχειρήµατα σε
σχέση µε το αναγκαστικό κατοχικό δάνειο για το αν είναι εµπο-
ρική συναλλαγή ή διεθνές έγκληµα. Πρέπει να διεκδικηθούν τα
χρήµατα του κατοχικού δανείου; Πρέπει να διεκδικηθούν τα χρή-
µατα που οφείλονται στη χώρα; Δεν τα διεκδικείτε. Ούτε τις γερ-
µανικές οφειλές διεκδικείτε -341 δισεκατοµµύρια ευρώ το
απώτατο όριο υπολογισµού το 2015- ούτε αποζηµιώσεις διεκδι-
κείτε από συµβάσεις διαφθοράς και από υποθέσεις διαπλοκής
και από οικονοµική εγκληµατικότητα σε βάρος της χώρας, ούτε
ενέργειες κάνετε για να έρθουν µε άλλον τρόπο στο δηµόσιο τα-
µείο χρήµατα παρά µόνο µε τη φορολόγηση. Και την ίδια ώρα,
ό,τι σας περισσεύει, δεν το δίνετε εκεί που το οφείλετε. Διότι το
οφείλετε. Καταλάβατε; Δεν κάνετε κάποια ευεργεσία ούτε είναι
φιλανθρωπία. Οφείλει το κράτος να καταβάλλει τις αποδοχές οι
οποίες αποτελούν κεκτηµένα δικαιώµατα. Και στον ιδιωτικό
τοµέα, φυσικά, καταβάλλονται µέχρι σήµερα, όπως είναι επιβε-
βληµένο.

Άρα, δεν καλείστε να κάνετε κάποιου είδους παραχώρηση,
ούτε σας ζητάει κανείς να κάνετε κάποια χάρη. Σας ρωτάµε γιατί
δεν το κάνετε και σας ειδοποιώ και σας προειδοποιώ, αν θέλετε
να µε ακούσετε, κάντε το ως πρωτοβουλία της Κυβέρνησης. Μη
διασύρετε τη χώρα να βγει δικαστική απόφαση που θα υποχρε-
ώνει την Κυβέρνηση να ανταποκριθεί στις διεθνείς υποχρεώσεις
της, µε βάση το Διεθνές Δίκαιο για τα εργασιακά δικαιώµατα.
Έχουµε αρκετές καταδίκες από το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Δι-
καιωµάτων του Ανθρώπου και αρκετές αποφάσεις και γνωµοδο-
τήσεις από την Επιτροπή του Ευρωπαϊκού Κοινωνικού Χάρτη.

Και δεν είναι λογικό, από τη µία, να πανηγυρίζουµε ότι εξελέγη
Πρόεδρος της Συνέλευσης του Συµβουλίου της Ευρώπης Έλλη-
νας Βουλευτής, ο κ. Ρουσόπουλος και από την άλλη, η χώρα να
παραβιάζει το πλαίσιο του Συµβουλίου της Ευρώπης, που είναι
πάρα πολύ σηµαντικό, για τα εργασιακά δικαιώµατα και για τα
κοινωνικά δικαιώµατα.

Κύριε Πετραλιά, θα κλείσω, δεν θα επεκταθώ πραγµατικά, λέ-
γοντάς σας αυτό που είπα και στη διαδικασία του προϋπολογι-
σµού. Τα πάντα είναι θέµα παραδείγµατος. Ένα κόµµα που
χρωστάει 500 εκατοµµύρια ευρώ δεν µπορεί να ισχυρίζεται ότι
του φταίει κάποιος για την κακή οικονοµική πολιτική και σχεδια-
σµό. Και ένα πολιτικό προσωπικό που έχει ως αποζηµίωση αρκε-
τές χιλιάδες ευρώ -γιατί αυτές είναι οι αποζηµιώσεις και των
Βουλευτών και των Υπουργών- δεν µπορεί να ζητάει από τους
πολίτες να ζουν µε ψίχουλα. Δεν µπορεί κανείς µας.

Εγώ δεν το ανέχοµαι να ζητάµε ή να επιτρέπουµε να καλούνται
οι πολίτες να επιβιώσουν µε χρήµατα τα οποία ο ίδιος ο Πρωθυ-
πουργός, ο κ. Μητσοτάκης, πριν από πολλά χρόνια δήλωνε ότι
δεν µπορεί να ζήσει. «Δεν µπορώ να ζήσω µε 800 ευρώ και εύχο-
µαι να µη χρειαστεί ποτέ να το κάνω», έλεγε σε συνέντευξή του
πριν από πολλά χρόνια. Ο πολίτης πώς θα ζήσει µε λιγότερα από

800; Οι δηµόσιοι υπάλληλοι, που υπάρχουν πολλές κατηγορίες
δηµοσίων υπαλλήλων που παίρνουν λιγότερα από 800; Πώς θε-
ωρείτε ότι ζουν και θα ζήσουν;

Κύριε Υπουργέ, καταληκτικά, δεν σας ρωτάω κάτι. Σας περι-
µένω να το κάνετε και σας ειδοποιώ, όπως προειδοποίησα τον
Γενάρη του 2024, για το εξής. Ξέρετε ότι ήµουν η πρώτη η οποία
µίλησα για την υποχρέωση της Κυβέρνησης να καταβάλει το επί-
δοµα επικινδύνου στους αστυνοµικούς και στα Σώµατα Ασφα-
λείας, όπως πρέπει να το καταβάλλει και στους υγειονοµικούς
και σε πολλές άλλες κατηγορίες. Ήµουν η πρώτη η οποία µίλησα
τότε και τότε εσείς λέγατε πάλι «δώσαµε-δώσαµε».

Τώρα, ο Πρωθυπουργός το εξήγγειλε και θα υλοποιηθεί. Γιατί
πρέπει να τραβάτε στα άκρα τις αντοχές της κοινωνίας και γιατί
παίζετε µε την αξιοπρέπεια των πολιτών;

Πρόσκληση, παρότρυνση και ειδοποίηση: Κάντε αυτό το οποίο
οφείλετε και υποχρεούσθε και µην περιµένετε να σας υποχρεώ-
σει µια δικαστική απόφαση. Δεν τιµά καµµία ηγεσία -κυβερνητική,
πολιτική, κρατική- να τη µαλώνουν τα δικαστήρια και να την υπο-
χρεώνουν τα δικαστήρια να κάνει αυτό για το οποίο πρέπει η ίδια
πρώτη να δίνει το παράδειγµα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε, κυρία

Πρόεδρε.
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, σας ανέφερα ήδη τα µέτρα 1,2 δισεκατοµµυρίων

για την επόµενη διετία. Μέσα σε αυτά είναι και η ετήσια αύξηση
των µισθών των δηµοσίων υπαλλήλων. Θα έχουν ετήσιο όφελος
1.200 ευρώ τον µήνα οριζόντια όλοι οι δηµόσιοι υπάλληλοι ως
τον Απρίλιο του 2027, πέρα από τα επιδόµατα επικινδυνότητας
κ.λπ.. Αυτός είναι ο σχεδιασµός.

Πρέπει να καταλάβουµε ότι, αν προχωρήσουµε σε δαπάνη 2,5
δισεκατοµµυρίων που µας καλείτε επιπλέον, θα έρθει γράµµα
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή να πάρουµε ίσα αντίµετρα. Θα πρέ-
πει να βάλουµε φορολογία.

Άρα, όταν προτείνουµε πράγµατα, να προτείνουµε πράγµατα
τα οποία είναι εφικτά, τα οποία είναι εντός των στόχων, που δεν
τους παραβιάζουν. Είναι πολύ µεγάλο το νούµερο. Σας είπα τα
περιθώρια για το 2026-2027, περίπου 500 εκατοµµύρια. Εδώ µι-
λάµε για 2,3 δισεκατοµµύρια. Άρα, πρέπει να έχουµε και αντί-
ληψη των µεγεθών.

Όσον αφορά στο θέµα της χρηµατοοικονοµικής συναλλαγής
και της δηµοσιονοµικής συναλλαγής, δεν είναι δικής µου εµπνεύ-
σεως. Είναι οι κανόνες ESA της EUROSTAT. Ρωτήστε και τον κ.
Καζαµία δίπλα σας. Θα σας το εξηγήσει. Νοµίζω ότι τα γνωρίζει.
Η πρόωρη εξόφληση χρέους δεν µπαίνει στο πρωτογενές απο-
τέλεσµα Γενικής Κυβέρνησης και στον δείκτη δαπανών. Το άλλο
µπαίνει.

Σε κάθε περίπτωση, δεν θέλω να επεκταθώ. Η επίτευξη των
στόχων είναι το εισιτήριό µας για να δίνουµε παραπάνω στους
Έλληνες πολίτες και µειώσεις φόρων και αυξηµένες αποδοχές.
Και αυτή είναι η επιδίωξη της Κυβέρνησης και νοµίζω ότι το έχει
αποδείξει. Κάθε τόσο ανακοινώνουµε νέα µέτρα και συνεχώς
προσπαθούµε να ενισχύουµε το εισόδηµα των πολιτών µε κάθε
δυνατό τρόπο, όλων των Ελλήνων πολιτών. Και αυτό θα συνεχί-
σουµε να κάνουµε και στο µέλλον.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας ανακοινώσω

ότι ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµο-
κρατίας κ. Κυριάκος Μητσοτάκης, µε την από 20 Δεκεµβρίου
2024 επιστολή του προς τον Πρόεδρο της Βουλής, µας γνωστο-
ποιεί την επανένταξη του Βουλευτή Ηρακλείου κ. Ελευθέριου Αυ-
γενάκη στην Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας.

Η προαναφερθείσα επιστολή θα καταχωριστεί στα Πρακτικά
της σηµερινής συνεδρίασης.

(Η προαναφερθείσα επιστολή καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ανακοινώνω στο Σώµα ότι η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή
Κοινοβουλευτικής Δεοντολογίας καταθέτει την έκθεσή της για τη
διατύπωση γνώµης της περί της συνδροµής των προϋποθέσεων
για την αναστολή κάθε είδους κρατικής χρηµατοδότησης και οι-
κονοµικής ενίσχυσης του κόµµατος «Σπαρτιάτες».

Τέλος, οι Υπουργοί Δικαιοσύνης, Εθνικής Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών, Εξωτερικών, Εθνικής Άµυνας, Εσωτερικών, Προστασίας
του Πολίτη, Ανάπτυξης, Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας και
Ψηφιακής Διακυβέρνησης κατέθεσαν στις 3-1-2025 σχέδιο
νόµου: «Κύρωση του από 10 Οκτωβρίου 2018 Τροποποιητικού
Πρωτοκόλλου της Σύµβασης του Συµβουλίου της Ευρώπης για
την προστασία του ατόµου από την αυτοµατοποιηµένη επεξερ-
γασία δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα».

Παραπέµπονται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Τέλος, ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Βλάσης ζητεί άδεια ολι-

γοήµερης απουσίας στο εξωτερικό για προσωπικούς λόγους από
14-1-2025 έως και 17-1-2025. Η Βουλή εγκρίνει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια.
Ο Α’ Αντιπρόεδρος της Βουλής και Βουλευτής κ. Ιωάννης Πλα-

κιωτάκης ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό από
16-1-2025 έως και 19-1-2025. Η Βουλή εγκρίνει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια.
Η Βουλευτής κ. Άννα Ευθυµίου ζητεί άδεια ολιγοήµερης απου-

σίας στο εξωτερικό για προσωπικούς οικογενειακούς λόγους που
απαιτούν τη µετάβασή της συγκεκριµένα στην Ιταλία, από 17-1-
2025 έως και 20-1-2025. Η Βουλή εγκρίνει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια.
Ο Βουλευτής κ. Θεοχάρης (Χάρης) Θεοχάρης ζητεί άδεια ολι-

γοήµερης απουσίας στο εξωτερικό από 8-1-2025 έως τις 10-1-
2025, για µετάβασή του στην Πράγα και στις Βρυξέλλες, στο
πλαίσιο της προώθησης της υποψηφιότητας της Ελλάδας για τη
θέση του Γενικού Γραµµατέα του Παγκόσµιου Οργανισµού Του-
ρισµού. Η Βουλή εγκρίνει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια.
Τέλος, ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Παπανδρέου ζητεί άδεια ολι-

γοήµερης απουσίας στο εξωτερικό από 7-1-2025 έως και 10-1-
2025. Η Βουλή εγκρίνει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια.
Και θα κλείσουµε τη συζήτηση των σηµερινών επίκαιρων ερω-

τήσεων µε την πρώτη µε αριθµό 331/7-1-2025 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου της Βουλευτού Β1’ Βορείου Τοµέα Αθηνών της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΗΜΑ ΑΛΛΑΓΗΣ» κ. Ελέ-
νης - Μαρίας Αποστολάκη προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, µε
θέµα: «Οι απαράδεκτες αυξήσεις των ασφαλίστρων των ασφαλί-
σεων υγείας».

Παρακαλώ, κυρία Αποστολάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΝΗ - ΜΑΡΙΑ (ΜΙΛΕΝΑ) ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. Κατ’ αρχάς να ευχηθώ καλή χρονιά, χρόνια πολλά και
καλά, µε ειρήνη και υγεία σε όλο τον κόσµο! 

Και να αναρωτηθώ, κύριε Πρόεδρε, πριν ξεκινήσω την ανά-
πτυξη της επίκαιρης ερώτησής µου, τι είναι αυτό που άλλαξε σε
σχέση µε τις δηλώσεις του Κυβερνητικού Εκπροσώπου, της φω-
νής δηλαδή της Κυβέρνησης και του Πρωθυπουργού, ο οποίος
λίγες ώρες µετά τη συµπεριφορά του κ. Αυγενάκη δήλωνε ότι τέ-
τοιες συµπεριφορές και οι φορείς τους δεν µπορούν να πολιτεύο-
νται υπό τη σηµαία της Νέας Δηµοκρατίας. Προφανώς αυτές οι
απόψεις δεν είναι σταθερές, δεν έχουν βάθος και κυρίως δεν
έχουν την παραµικρή συνέπεια, αλλά υπηρετούν την επικοινω-
νιακή διαχείριση ενός τόσο αλγεινού γεγονότος, µιας τόσο αλ-
γεινής και προσβλητικής για το ανθρώπινο είδος και την ανθρώ-

πινη αξιοπρέπεια, εικόνας, προκειµένου να κατασταλάξει η οργή
της κοινωνίας, και µετά από ελάχιστες ηµέρες, µετά από λίγους
µήνες η Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουργός µε προσωπική του από-
φαση, όπως ακούµε, επαναφέρουν στις τάξεις τους ανθρώπους
που είναι φορείς τέτοιων συµπεριφορών. Αυτό το αναφέρω για
να ξέρουµε όλοι ποια είναι η συνέπεια ως προς το πολιτικό ήθος
και την πολιτική συµπεριφορά που διακρίνει την Κυβέρνηση και
τον Πρωθυπουργό.

Έρχοµαι τώρα στην ερώτησή µου. Κύριε Υπουργέ, οι ασφαλι-
στικές εταιρείες αυξάνουν ασύδοτα καταχρηστικά και ραγδαία
τα ασφάλιστρα των µακροχρόνιων, κατ’ αρχάς, ασφαλίσεων
υγείας γιατί αυτές είναι ο βασικός στόχος τους -και θα εξηγήσω
γιατί- και βεβαίως στη συνέχεια και των ετήσιων ασφαλίσεων.
Μόνο για το 2024 η ετήσια αύξηση ανέρχεται σε 14%, ενώ υπάρ-
χουν περιπτώσεις που οι αυξήσεις άγγιξαν το 18%. Οι ασφαλι-
σµένοι στη χώρα µας, εκατοντάδες χιλιάδες άνθρωποι, βρίσκο-
νται σε απόγνωση. 

Ως αιτιολογία οι ασφαλιστικές εταιρείες επικαλούνται, πρώτον,
το ποσοστό του Ενιαίου Δείκτη Υγείας, ενός δείκτη τον οποίο,
κατά παραγγελία των ασφαλιστικών εταιρειών, κατασκεύασε
ένας ιδιωτικός φορέας, το Ίδρυµα Οικονοµικών και Βιοµηχανικών
Ερευνών, το ΙΟΒΕ. Αυτή είναι η πρώτη επίκληση. Η δεύτερη είναι
τα υψηλά νοσήλια που ο κλάδος της ιδιωτικής υγείας επιβάλλει
στους ασφαλισµένους. Εδώ υπάρχουν απαντήσεις. Ο µεν Ενιαίος
Δείκτης Υγείας, όπως σας είπα, κατασκευάστηκε κατά παραγγε-
λία του ενδιαφεροµένου, δηλαδή της Ένωσης Ασφαλιστικών
Εταιρειών Ελλάδας. Αυτόν τον ιδιωτικό δείκτη, ο οποίος αµφι-
σβητείται ως προς την καταλληλότητα µεθοδολογίας του υπολο-
γισµού του, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έσπευσε να τον
υιοθετήσει και να τον προικίσει µε νοµοθετική περιωπή, ψηφίζο-
ντας τον ν. 4738/2020 και στη συνέχεια κατ’ εξουσιοδότηση, εκ-
δίδοντας το π.δ.13/2022, χωρίς καµµία διαβούλευση µε τους
κοινωνικούς εταίρους και καταργώντας το αυξηµένης ισχύος ιδι-
αίτερο νοµοθετικό πλέγµα προστασίας των καταναλωτών, που
προσφέρεται από το 1994 µε τις διατάξεις του νόµου 2251. Η Κυ-
βέρνηση το καταργεί και διευκολύνει την Ένωση Ασφαλιστικών
Εταιρειών στην επιβολή αυτών των αυθαίρετων αυξήσεων, των
ραγδαίων αυξήσεων στις οποίες αναφέρθηκα. 

Τι ίσχυε πριν τον νόµο του 2020 που η Κυβέρνηση Μητσοτάκη
κατά παραγγελία της Ένωσης Ασφαλιστικών Εταιρειών ψηφίζει;
Ίσχυε ότι ο έλεγχος της νοµιµότητας των αυξήσεων που επέβα-
λαν οι ασφαλιστικές εταιρείες προσδιοριζόταν βάσει κριτηρίων.
Αυτά τα κριτήρια τα εξέταζαν αρµόδιες αρχές, κρατικές αρχές,
όπως για παράδειγµα, η Γενική Διεύθυνση Προστασίας Κατανα-
λωτών, η οποία είχε επιβάλει επανειληµµένως υψηλότατα πρό-
στιµα στις ασφαλιστικές εταιρείες. Η νοµιµότητα αυτών των
προστίµων επιβεβαιώθηκε από τα τακτικά διοικητικά δικαστήρια
της χώρας, στα οποία οι ασφαλιστικές εταιρείες προσέφυγαν
ανεπιτυχώς. Άρα, είχαµε ένα νοµοθετικό πλαίσιο προστασίας των
καταναλωτών. Και έχουµε µια Κυβέρνηση που έρχεται να διευ-
κολύνει, να άρει αυτό το πλαίσιο και να επιτρέψει µε τη νοµοθε-
τική της πρωτοβουλία στις ασφαλιστικές εταιρείες, όπως
επιθυµούν, όποτε το επιθυµούν, να αυξάνουν τα ασφαλιστήρια
συµβόλαια. 

Όσο τώρα για το δεύτερο επιχείρηµα που επικαλούνται οι
ασφαλιστικές εταιρείες -και ορθώς και δικαίως το επικαλούνται
οι ασφαλιστικές εταιρείες- δηλαδή τα υψηλά νοσήλια, και εδώ
υπάρχει σφραγίδα της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας. Γιατί
αυτά τα υψηλά νοσήλια που χρεώνονται από τα ιδιωτικά νοσοκο-
µεία στη χώρα µας, είναι το αποτέλεσµα του ολιγοπωλίου, της
ολιγοπωλιακής λειτουργίας που επέτρεψε η Κυβέρνηση Μητσο-
τάκη, της καρτελοποίησης της αγοράς ιδιωτικής υγείας που επι-
σηµαίνει ο διοικητής της Τράπεζας της Ελλάδος, κάτι το οποίο
έγινε όχι µε την ανοχή της Κυβέρνησης, αλλά µε τις ευλογίες της
Κυβέρνησης. 

Λοιπόν, µε αυτές τις συνεχόµενες εξοντωτικές αυξήσεις οι
ασφαλιστικές εταιρείες κατευθύνουν τους ασφαλισµένους στα
ετήσια ανανεούµενα συµβόλαια. Θέλουν να τους διώξουν από τις
ισόβιες ασφαλιστικές συµβάσεις. Και το καταφέρνουν γιατί δεν
αντέχουν οι άνθρωποι αυτές τις υπέρογκες αυξήσεις. Και προ-
σέξτε το εξής. Πότε εγκαταλείπουν τα συµβόλαιά τους; Όταν
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ακριβώς τα έχουν ανάγκη, δηλαδή όταν µεγαλώνουν, όταν γερ-
νάνε και έχουν αυτή την ανάγκη, και ενώ οι οικονοµίες τους
τόσων ετών -που από το υστέρηµά τους και µετά τη συνετή δια-
χείρισή τους κατόρθωναν κάθε χρόνο να πληρώνουν- χάνονται
για αυτούς, φυσικά αθροίζονται στα κέρδη των ασφαλιστικών
εταιρειών. Και εδώ βεβαίως να προσθέσουµε την κατάσταση στο
Εθνικό Σύστηµα Υγείας σήµερα, εκεί που το έχει οδηγήσει η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, µε την κατάρρευσή του και την
υπονόµευση του δηµόσιου χαρακτήρα του.

Έτσι, κύριε Υπουργέ, όπως ακριβώς και µε τις τράπεζες, η Κυ-
βέρνηση σε ρόλο αµέτοχου παρατηρητή, σε ρόλο ευνοϊκού τρο-
χονόµου των συµφερόντων, επιτρέπει καταχρηστικές πρακτικές
που έχουν ως θύµατα τους πολίτες, τους πιο αδύναµους πολίτες,
και υπονοµεύουν την κοινωνική συνοχή. Εν προκειµένω δηλαδή,
παρέχει τη νοµοθετική κάλυψη για την καταχρηστικότητα. Αυτό,
ξέρετε, δεν το λέει µόνο το ΠΑΣΟΚ, για κακή σας τύχη. Όταν ψη-
φίζατε τον νόµο του 2020 η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής
σάς έλεγε ότι η ψήφιση των διατάξεων αυτών οδηγεί σε παρα-
βίαση των διατάξεων του Συντάγµατος, σε παραβίαση της ΕΣΔΑ,
αφού επεµβαίνετε και δίνετε τη δυνατότητα στις ασφαλιστικές
εταιρείες να επέµβουν σε υφιστάµενες συµβάσεις, επιδεινώνο-
ντας τη θέση και την περιουσία των ασφαλισµένων. 

Μετά την κατάθεση της επίκαιρης ερώτησης και µετά την εξαγ-
γελία του προέδρου του ΠΑΣΟΚ για την ανάληψη νοµοθετικής
πρωτοβουλίας από το ΠΑΣΟΚ, πανικόβλητοι και πάντως καθυ-
στερηµένοι οψίµως και µάλλον υποκριτικώς διαρρέετε µελλοντι-
κές πρωτοβουλίες τις οποίες θα πάρετε, και συναντιέστε µονο-
µερώς και επιλεκτικά µε την Ένωση Ασφαλιστικών Εταιρειών,
αγνοώντας επιδεικτικά τους άµεσα ενδιαφερόµενους. Δηλαδή
ποιους; Τους ασφαλισµένους καταναλωτές, το καταναλωτικό κί-
νηµα και τις οργανώσεις του και βεβαίως τους ασφαλιστικούς
διαµεσολαβητές. Αυτούς δεν είχατε χρόνο να τους συναντήσετε. 

Καθώς, λοιπόν, τα δραµατικά αποτελέσµατα αυτή σας της πο-
λιτικής για τους ασφαλισµένους είναι πλέον πνιγηρά για τη ζωή
τους και την καθηµερινότητά τους, σας ερωτάµε τα εξής. Σε µια
συγκυρία που οι ασφαλισµένοι δέχονται αλλεπάλληλα πλήγµατα
από την ακρίβεια σε είδη και υπηρεσίες πρώτης ανάγκης, πώς
θα προστατευθούν από αυτές τις εξοντωτικές αυξήσεις και θα
µπορέσουν να διασώσουν τις ασφάλειές τους, τις οποίες εξω-
θούνται να µην µπορέσουν να διατηρήσουν; Και βεβαίως σας ρω-
τάµε εάν θα προχωρήσετε στην αναγκαία και επιβεβληµένη
κατάργηση των απαράδεκτων και αµφίβολης συνταγµατικότητας
ρυθµίσεων, ώστε να αποκατασταθούν στοιχειωδώς κανόνες ισο-
τιµίας και διαφάνειας, τόσο στις µακροχρόνιες, όσο και στις ετη-
σίως ανανεούµενες συµβάσεις ασφάλισης υγείας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την κ.

Αποστολάκη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού
ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο οργά-
νωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα δύο µαθή-
τριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 3ο

Γενικό Λύκειο Χαλανδρίου. 
Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή και ευλογη-

µένη χρονιά.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Ανάπτυξης, ο κ. Τάκης Θεοδωρικά-
κος.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΤΑΚΗΣ) ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Ανά-
πτυξης): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Να µου επιτρέψτε, κατ’ αρχάς, να ευχηθώ σε όλους τους πα-
ρόντες και τις παρούσες συναδέλφους Βουλευτές, σε εσάς και
φυσικά στα παιδιά από το σχολείο του Χαλανδρίου και σε όσους
µας παρακολουθούν χρόνια πολλά και καλή χρονιά. Εύχοµαι το
2025 να είναι µια χρονιά µε ειρήνη σε ολόκληρο τον κόσµο, δη-
µιουργία, πρόοδο και επιτυχίες για την πατρίδα µας και για κάθε
άνθρωπο ξεχωριστά. 

Κυρία Αποστολάκη, θα σας ευχαριστήσω πάρα πολύ και εσάς
προσωπικά για την ερώτηση που µου καταθέσατε και δίνει αυτή

η ερώτηση τη δυνατότητα να συζητήσουµε εδώ στο Κοινοβούλιο
τα µέτρα και τις πολιτικές που παίρνει η Κυβέρνηση, η οποία
θέλω να επαναλάβω -νοµίζω ότι πλέον οι πολίτες το αντιλαµβά-
νονται όλο και περισσότερο και όλο και καλύτερα- ότι αυτό που
µας ενδιαφέρει σε όλα τα επίπεδα είναι η πετυχηµένη και αποτε-
λεσµατική µάχη για την αποκλιµάκωση των τιµών σε όλα τα βα-
σικά είδη ανάγκης, στα βασικά είδη διαβίωσης, στα τρόφιµα,
αλλά και σε σηµαντικές υπηρεσίες που πρέπει να έχουν οι Έλλη-
νες πολίτες και η ενίσχυση του διαθέσιµου εισοδήµατός τους. 

Είµαστε τµήµα της ελληνικής κοινωνίας. Γι’ αυτό εργαζόµαστε
συστηµατικά µε σχέδιο και µε αυταπάρνηση για να ενισχύσουµε
τον ανταγωνισµό, γιατί στην αντίληψή µας ο ελεύθερος υγιής
ανταγωνισµός βοηθά στη βελτίωση και των υπηρεσιών και στην
πτώση τελικά των τιµών, αλλά και όπου χρειάζεται µε πολύ σο-
βαρές παρεµβάσεις και ρυθµιστικά µέτρα στην αγορά, ακόµα και
διοικητικά µέτρα, προκειµένου να υπάρξουν προσαρµογές και
αποτελέσµατα στην κατάσταση του κόστους ζωής. 

Αυτή η πολιτική έχει αποτελέσµατα. Τις τελευταίες ηµέρες
ανακοινώθηκε για πρώτη φορά ύστερα από πολλά χρόνια αρνη-
τικός πληθωρισµός στα τρόφιµα και στα βασικά είδη διαβίωσης
για την πατρίδα µας, η οποία έχει τον µικρότερο πληθωρισµό
τροφίµων, αρνητικό πληθωρισµό, από όλες τις χώρες της ευρω-
ζώνης. Προφανώς δεν πανηγυρίζουµε. Υπογραµµίζουµε το γεγο-
νός ως ένα πετυχηµένο σταθµό σε µια προσπάθεια, αλλά είµαστε
αποφασισµένοι και απολύτως στοχοπροσηλωµένοι στο να δου-
λέψουµε µε κοινωνική ευαισθησία και µε σχέδιο για να συµβάλ-
λουµε στην πτώση του κόστους διαβίωσης των πολιτών. 

Επίσης, η Κυβέρνηση έχει αποδείξει ότι παίρνει όπου χρει-
άζεται και άλλου είδους µέτρα και άλλου είδους αποφάσεις.
Θέλω να υπενθυµίσω τις αποφάσεις που ανακοίνωσε ο Πρωθυ-
πουργός της χώρας και ήδη έχουν νοµοθετηθεί από το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών που αφορά την κατάργηση και τη µείωση
σοβαρών χρεώσεων και προµηθειών από τις τράπεζες για βασι-
κές συναλλαγές που είχαν και έχουν οι πολίτες µε τις τράπεζες,
όπως και τη νοµοθέτηση από το Υπουργείο Ανάπτυξης του πλα-
φόν του 3% για τα ενοίκια των επαγγελµατικών χώρων, προκει-
µένου να προστατεύσουµε έτι περαιτέρω τους επαγγελµατίες σε
αυτή την περίοδο που έχει τις δικές της δυσκολίες.

Σε ό,τι αφορά το συγκεκριµένο θέµα που έχει σχέση µε την
ιδιωτική ασφάλιση, θα ήθελα να δώσω ορισµένα συγκεκριµένα
δεδοµένα για να είναι σε γνώση όσων ανθρώπων µας παρακο-
λουθούν αυτή τη στιγµή. 

Κατ’ αρχάς, χωρίς καµµία αµφιβολία το µείζον θέµα -φαντάζο-
µαι συµφωνούµε πλήρως σε αυτό- είναι ότι πρέπει να συνεχιστεί
η πολιτική µεταρρύθµισης και στήριξης του δηµόσιου συστήµα-
τος υγείας, ώστε το µείζον, τα 8 εκατοµµύρια περίπου των Ελλή-
νων ασφαλισµένων, να απολαµβάνουν τις καλύτερες υπηρεσίες
υγείας από το δηµόσιο σύστηµα υγείας. Αυτό είναι το πρώτο
πράγµα που ενδιαφέρει την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
σε αυτό το κοµµάτι. 

Ταυτόχρονα, όµως, υπάρχουν περί τα 900.000 συµβόλαια,
900.000 συµπολίτες µας, συµπατριώτες µας, που έχουν ιδιωτικά
συµβόλαια υπηρεσιών υγείας από τις ασφαλιστικές εταιρείες και
από αυτά τα 255.000 συµβόλαια -είναι αυτά στα οποία αντιλαµ-
βάνοµαι, κυρία Αποστολάκη, ότι ρίξατε ένα µεγαλύτερο βάρος
µε την ερώτησή σας, όχι µόνο αυτά, αλλά έγινε ένας προσανα-
τολισµός κυρίως σε αυτά- είναι συµβόλαια διά βίου για υπηρεσίες
υγείας, τα οποία πράγµατι έχουν σηµαντικές αυξήσεις τα τελευ-
ταία χρόνια και υπάρχει µια τροχιά,  µια εξέλιξη που οι άνθρωποι
που έχουν αυτά τα συµβόλαια έχουν µειωθεί πάρα πολύ. 

Το 2011 οι άνθρωποι αυτοί, τα συµβόλαια αυτά ήταν 711.000.
Το έτος 2018 έχουν µείνει 370.000. Προφανώς η πολύ µεγάλη
αυτή µείωση, πέρα από το ανθρώπινο ότι κάποιοι από αυτούς
έχουν φύγει από τη ζωή, οφείλεται κυρίως στο ότι τα χρόνια της
µεγάλης κρίσης, της χρεωκοπίας που είχε βρεθεί η Ελλάδα το
2010 και των µνηµονίων οδήγησαν σε πολύ δραµατικές µειώσεις
εισοδηµάτων και πολλοί άνθρωποι από αυτούς δεν µπορούσαν
να ανταποκριθούν. Σήµερα έχουν µείνει, όπως είπα, 255.000 χι-
λιάδες µέσα σε αυτή την αγορά. 

Καθώς υπήρχαν όλες αυτές οι αυξήσεις, οι συµπολίτες µας
αυτοί απευθύνονταν, πήγαιναν στα δικαστήρια. Τα δικαστήρια
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χωρίς να κρίνουν εάν είναι σωστό ή όχι το πόσο ήταν το ποσοστό
αύξησης των ασφαλίστρων θεωρούσαν ότι ήταν καταχρηστική
αυτή η συµπεριφορά από την πλευρά των ασφαλιστικών εται-
ρειών και συνεπώς εκεί δηµιουργήθηκε το πρόβληµα της ανά-
γκης να βρεθεί και να δηµιουργηθεί ένας δείκτης που να έχει
επιστηµονική επάρκεια και να δικαιολογεί µε συγκροτηµένο και
µεθοδικό τρόπο το ποια πρέπει να είναι η αύξηση των ασφαλί-
στρων. 

Έτσι δηµιουργήθηκε ο δείκτης του ΙΟΒΕ. Ορθώς είπατε ότι
αυτό χρησιµοποιείτο από την αγορά, αλλά νοµοθετήθηκε το 2020
από την Κυβέρνηση και το 2022 µε προεδρικό διάταγµα. Οι αυ-
ξήσεις αυτές, όµως, είναι προφανές ότι είναι πολύ µεγάλες και
συνεπώς τίθεται πολύ σοβαρό ζήτηµα επαναξιολόγησης του δεί-
κτη του ΙΟΒΕ. 

Το θέµα αυτό έχει απασχολήσει την Κυβέρνηση εδώ και πολ-
λούς µήνες. Σε ό,τι µε αφορά προσωπικά τον πρώτο µήνα πριν
έξι µήνες που βρέθηκα στο Υπουργείο Ανάπτυξης έχω ασχοληθεί
µε αυτό το θέµα, έχω συζητήσει µε όλες τις ενώσεις καταναλω-
τών από τον πρώτο µήνα της θητείας µου και καθώς το θέµα είναι
εξαιρετικά περίπλοκο, τυγχάνει συνολικής αντιµετώπισης από την
Κυβέρνηση. Έχουν γίνει επανειληµµένες συσκέψεις γιατί το θέµα
πλην του Υπουργείου Ανάπτυξης αφορά το Υπουργείο Οικονοµι-
κών, αφορά το Υπουργείο Υγείας -τουλάχιστον αυτά τα τρία
υπουργεία-, έχει πολύ σηµαντικό θεσµικό ρόλο η Τράπεζα της
Ελλάδος, καθώς είναι η εποπτεύουσα αρχή και των ασφαλιστικών
εταιρειών και µάλιστα έχω λάβει σχετική επιστολή του Διοικητή
της Τράπεζας της Ελλάδος, του κ. Στουρνάρα. Επίσης, το θέµα
αφορά µε τον άλφα ή βήτα τρόπο την Επιτροπή Ανταγωνισµού,
αφορά φυσικά τις ασφαλιστικές εταιρείες και όλους εµάς που εν-
διαφερόµαστε για ένα σηµαντικό θέµα που ενδιαφέρει εκατοντά-
δες χιλιάδες ασφαλισµένους στην ιδιωτική ασφάλιση συµπολίτες
µας και τις οικογένειές τους. 

Άρα, έχουµε ασχοληθεί, έχουµε συγκεκριµένο σχέδιο, το οποίο
θα σας περιγράψω:

Πρώτον, λοιπόν, η απόφαση της Κυβέρνησης είναι να νοµοθε-
τήσει το επόµενο διάστηµα µε στόχο την ενίσχυση του ανταγω-
νισµού, τη διαφάνεια των  τιµολογήσεων και των διαδικασιών και
ασφαλώς την προστασία των καταναλωτών και την προστασία
της ασφαλιστικής πίστης. 

Στο σηµείο αυτό θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι πράγµατι δεν
είναι αποδεκτό κάποιος να κλείνει µια συµφωνία ιδιωτικής ασφά-
λισης, να πληρώνει τα αρκετά πρώτα χρόνια αυτής της συµφω-
νίας και όταν µεγαλώσει ηλικιακά και είναι προφανής η ανάγκη
του να τύχει πολύ πιο συχνά και πιο σηµαντικών υπηρεσιών
υγείας µέσω της ιδιωτικής ασφάλισης να καλείται να πληρώνει
αλλεπάλληλες και υπέρογκες αυξήσεις. Γι’ αυτό, λοιπόν, είπαµε
ότι η Κυβέρνηση έχει πλήρως ασχοληθεί µε το θέµα και έχει τον
δικό της σχεδιασµό.

Η δική µας νοµοθετική παρέµβαση η οποία θα εκδηλωθεί το
επόµενο διάστηµα περιλαµβάνει τα εξής, τη θέσπιση νέου δείκτη
αντικειµενικού και επιστηµονικά δοµηµένου, ο οποίος θα παίρνει
υπ’ όψιν του όλα τα νέα δεδοµένα και την επαναξιολόγηση του
υπάρχοντος δείκτη του ΙΟΒΕ, προκειµένου να ανταποκρίνεται
στις ανάγκες που περιέγραψα προηγουµένως. Ο νέος δείκτης θα
ισχύσει από την 1-1-2026.

Δεύτερον, η παρέµβασή µας θα περιλαµβάνει ρυθµίσεις για τη
διαφάνεια στην τιµολόγηση των υπηρεσιών και τη σταθερή και
διαρκή ενηµέρωση των πολιτών-καταναλωτών, προκειµένου να
µπορούν να κάνουν τις συγκρίσεις που πρέπει και να παίρνουν
τις αποφάσεις τους.

Σε ό,τι αφορά τη φετινή χρονιά, θέλω να στείλω ένα ξεκάθαρο
µήνυµα σήµερα: Δεν είναι αποδεκτές από την Κυβέρνηση αυξή-
σεις της τάξης του 14,6% που περιλαµβάνει ο δείκτης του ΙΟΒΕ.
Δεν είναι αποδεκτές και καλούµε τις ασφαλιστικές εταιρείες να
προσαρµοστούν πλήρως σε αυτό. Περιέγραψα πριν ποιο είναι το
σκεπτικό µας. Προφανώς µας ενδιαφέρει η προστασία των πολι-
τών και των καταναλωτών. Προφανώς µας ενδιαφέρει η κεφαλαι-
ακή επάρκεια των ασφαλιστικών εταιρειών, γιατί µας ενδιαφέρει
το σύνολο των ασφαλισµένων τους και όχι µόνο οι διακόσιες πε-
νήντα πέντε χιλιάδες και δεν θέλουµε σε καµµία περίπτωση να
περάσουν σε κάποιους άλλους κόστη. Οι εταιρείες πρέπει να

προσαρµοστούν σε αυτό και πρέπει να είναι ξεκάθαρο -επανα-
λαµβάνω- ότι αυξήσεις του ύψους 14% και 15% που προβλέπει ο
φετινός δείκτης του ΙΟΒΕ δεν γίνονται αποδεκτές.

Αναµένουµε τις επόµενες ηµέρες, πιστεύω ότι θα υπάρξει προ-
σαρµογή αµέσως, για να µην ισχύσουν αυτά που ειπώθηκαν.

Σε άλλη περίπτωση η Κυβέρνηση, κύριε Πρόεδρε, έχει αποδεί-
ξει ότι έχει τη δυνατότητα, όπως το έπραξε και στο θέµα των τρα-
πεζών, να κάνει ό,τι χρειάζεται για να κάνει πράξη και να επιβάλει
αυτή την προσαρµογή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δη-
µοκρατίας», που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, δεκαεννέα
µαθήτριες και µαθητές και ένας συνοδός εκπαιδευτικός από το
3ο Δηµοτικό Σχολείο Καµατερού.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή χρονιά.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο η κ. Αποστολάκη για τη δευτερολογία της.
Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΝΗ - ΜΑΡΙΑ (ΜΙΛΕΝΑ) ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Κύριε Υπουργέ,

οι όποιες πρωτοβουλίες της Κυβέρνησης είναι ανεπαρκείς και
είναι απολύτως καθυστερηµένες. Έρχεστε εδώ και µας λέτε, σαν
να εκπροσωπείτε κάποια άλλη κυβέρνηση και όχι την εκλεγµένη
το 2019, ότι δεν είναι ανεκτός ο Ενιαίος Δείκτης Υγείας του ΙΟΒΕ.
Μα, αυτόν τον Ενιαίο Δείκτη Υγείας του ΙΟΒΕ εσείς τον καταστή-
σατε νόµο του κράτους το 2020 µε τον ν.4738, όταν σας καλού-
σαµε να µην προχωρήσετε στην άρση της διευρυµένης προστα-
σίας των καταναλωτών που προσέφερε το υφιστάµενο νοµοθε-
τικό πλαίσιο µε τον ν.2251/1994.

Ως αποτέλεσµα, λοιπόν, της µαχητικής και υπεύθυνης, συ-
γκροτηµένης Αντιπολίτευσης του ΠΑΣΟΚ, όπως ακριβώς και µε
τις τράπεζες, ανεπαρκώς και καθυστερηµένα, αµήχανα, η Κυβέρ-
νηση χωρίς τη θέλησή της σύρεται στις σηµερινές γενικόλογες
και αόριστες ανακοινώσεις του κυρίου Υπουργού.

Να του πω, λοιπόν, έτσι όπως στην αρχή περιέγραψε το πώς
διαµορφώθηκε ο δείκτης του ΙΟΒΕ, ότι ο δείκτης του ΙΟΒΕ δια-
µορφώθηκε κατόπιν παραγγελίας και ανάθεσης από την Ένωση
Ασφαλιστικών Εταιρειών Ελλάδος. Η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας µε Υπουργό τον κ. Γεωργιάδη, τον οποίο -φαντάζοµαι-
δεν αµφισβητείτε, εκτός εάν διαφοροποιείστε από την τότε πολι-
τική της Κυβέρνησης, τον υιοθέτησε απολύτως. Άρα, αν η Κυβέρ-
νηση σήµερα καταργεί τον Ενιαίο Δείκτη Υγείας, πρέπει να
ζητήσει ένα µεγάλο συγγνώµη από εκατοντάδες χιλιάδες ασφα-
λισµένους που στο µεσοδιάστηµα, δηλαδή από το 2020 µέχρι το
2024, είναι απροστάτευτοι από την αυθαιρεσία στην τιµολόγηση
των ασφαλιστηρίων συµβολαίων τους.

Μας είπατε ότι έπρεπε να υπάρχει ένας δείκτης και γι’ αυτό
έγινε αυτό. Μα, τα δικαστήρια, τα οποία απέρριψαν όλες τις προ-
σφυγές των ασφαλιστικών εταιρειών και επέβαλαν τα πρόστιµα
έτσι όπως η Γενική Γραµµατεία Προστασίας του Καταναλωτή είχε
επιβάλει, δεν άφηναν κενό για τον προσδιορισµό, αλλά αναγνώ-
ριζαν τους δείκτες της Ελληνικής Στατιστικής Αρχής. Και εσείς
ήρθατε -να κάνετε τι;- να νοµιµοποιήσετε αυτού του είδους τη
δυνατότητα, µέσω ενός ιδιωτικού δείκτη να υπάρχει αυτή η δυ-
νατότητα της αυθαιρεσίας.

Άρα, κύριε Υπουργέ, µε την τακτική που ακολούθησαν οι
ασφαλιστικές εταιρείες ο στόχος είναι ακόµη και για αυτά τα δια-
κόσιες εβδοµήντα χιλιάδες περίπου εναποµείναντα ετήσια ασφα-
λιστήρια υγείας να οδηγηθούν, να εξωθηθούν, να εξαναγκαστούν
οι δικαιούχοι τους στο να τα εγκαταλείψουν, µη µπορώντας να
εξυπηρετούν αυτά τα υψηλά ασφάλιστρα και να µετατραπούν σε
δικαιούχους ετησίων ασφαλιστηρίων και πάλι έρµαια µιας αυθαί-
ρετης και, εν πολλοίς, καταχρηστικής συµπεριφοράς σε ό,τι
αφορά τις ετήσιες αυξήσεις.

Τίποτα από όλα αυτά δεν θα είχε συµβεί αν δεν υπήρχε η ευ-
γενική χορηγία της Κυβέρνησης Μητσοτάκη µε την ψήφιση του
ν.4738 το 2020. 

Αυτή είναι η κατάσταση η οποία έχει προωθηθεί µε την ανοχή
της Κυβέρνησης. Η νοµοθέτηση του δείκτη σε συνδυασµό όχι
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µόνο µε την ανοχή σας στα καρτέλ στον χώρο της υγείας, αλλά
και µε τη δηµιουργία των προϋποθέσεων για την ολιγοπωλιακή
τους λειτουργία αποτελούν µέρος της πολιτικής της Κυβέρνησης
που συνειδητά πλήττει τους πολίτες -και εν προκειµένω τους
ασφαλισµένους- µε υπέρογκες αυξήσεις στα ασφάλιστρα, προ-
κειµένου να εξασφαλίσει τα κέρδη εκείνων των λίγων που -µε συ-
νέπεια και επιτυχία πρέπει να παραδεχτώ- υποστηρίζει και
εκπροσωπεί.

Οι όποιες πρωτοβουλίες, λοιπόν, είναι ανεπαρκείς, είναι καθυ-
στερηµένες. Είναι το αποτέλεσµα της µαχητικής και υπεύθυνης
πρωτοβουλίας του ΠΑΣΟΚ, που όπως και µε τις τράπεζες οδή-
γησαν σε όψιµα αντανακλαστικά της Κυβέρνησης, τα οποία, δυ-
στυχώς, µεταφράστηκαν σε παρεµβάσεις ανεπαρκείς και ελάχι-
στες σε σχέση µε αυτά τα οποία θα µπορούσαν να γίνουν προς
όφελος της ελληνικής κοινωνίας.

Όπως ακριβώς και µε τις τράπεζες, σύρεστε και ανακοινώνετε
µέτρα, αόριστες νοµοθετικές παρεµβάσεις, που θα ισχύσουν από
1ης Ιανουαρίου του 2026. Δηλαδή, προσέξτε πόσο διάστηµα µια
εκλεγµένη από το 2019 Κυβέρνηση αφήνει συνειδητά και εν γνώ-
σει της αρρύθµιστη την ασφαλιστική αγορά. Σύρεστε, λοιπόν και
ανακοινώνετε αυτές τις αβέβαιες και ανεπαρκείς ρυθµίσεις υπό
το βάρος µιας αφόρητης κοινωνικής αδικίας που οδηγεί στην
απελπισία εκατοντάδες χιλιάδες συµπολίτες µας. Το ΠΑΣΟΚ θα
παρέµβει µε ολοκληρωµένο και συγκροτηµένο τρόπο για να τους
προστατεύσει.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε, κυρία

Αποστολάκη.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΤΑΚΗΣ) ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Ανά-

πτυξης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μια διευκρίνιση, γιατί θέλω να είναι τελείως σαφές: Ο νέος Δεί-

κτης Υγείας που θα νοµοθετήσει πολύ σύντοµα η Κυβέρνηση,
προκειµένου να καλυφθεί το επιτρεπτό ποσοστό αύξησης των
ασφαλίστρων υγείας, θα γίνει από την ΕΛΣΤΑΤ, από την Ελληνική
Στατιστική Αρχή και θα λαµβάνει υπ’ όψιν το σύνολο -επαναλαµ-
βάνω- των δεδοµένων, καθώς θα έχει ολοκληρωθεί η επαναξιο-
λόγηση του δείκτη του ΙΟΒΕ.

Κυρία Αποστολάκη, στην πραγµατικότητα αντιλαµβάνοµαι ότι
συµφωνείτε µε τον χαρακτήρα και τον προσανατολισµό των µέ-
τρων που ανακοίνωσα. Αντιλαµβάνοµαι ότι ως δύναµη Αντιπολί-
τευσης -είστε Αξιωµατική Αντιπολίτευση και πρέπει να πείτε αυτά
που πρέπει να πείτε- πρέπει να εκφράσετε τους χαρακτηρισµούς
σας, αλλά πρέπει να έχουµε και µία λογική συνέπεια στη συζή-
τηση. Εσείς που υποτίθεται ότι έχετε κάνει πολύ καλύτερη προ-
ετοιµασία, σήµερα δεν µας είπατε κανένα απολύτως διαφορετικό
ή πρόσθετο µέτρο. 

Συνεπώς, όταν θα έρθουµε εδώ να νοµοθετήσουµε, θα κουβε-
ντιάσουµε τις απόψεις, τις προτάσεις, τις επιλογές και τις απο-
φάσεις που προτείνουµε εµείς στο Κοινοβούλιο και τις δικές σας
-ενδεχοµένως να υπάρχουν και σοβαρά κοινά στοιχεία- προκει-
µένου να διασφαλίσουµε τον ελεύθερο υγιή ανταγωνισµό, την
επάρκεια του συστήµατος των ασφαλιστικών εταιρειών, αλλά σε
κάθε περίπτωση και την προστασία των καταναλωτών και της
ασφαλιστικής πίστης, γιατί δεν θέλουµε να οδηγήσουµε σε πρό-
βληµα αυτές τις εκατοντάδες χιλιάδες των συµπολιτών µας. 

Θέλω, επίσης, να σας πω ότι προτίθεµαι να απευθυνθώ εκ νέου
στην Πρόεδρο της Επιτροπής Ανταγωνισµού κ. Σαρπ, και να ζη-
τήσω σε κάθε περίπτωση την άµεση ολοκλήρωση ελέγχων σε ό,τι
αφορά το θέµα των καρτέλ που αναφέρατε στον χώρο της ιδιω-
τικής υγείας. Αυτό, όπως γνωρίζετε -και θεωρώ ότι το γνωρίζετε
πολύ καλά- είναι καθήκον και αρµοδιότητα και ευθύνη της Επι-
τροπής Ανταγωνισµού. Συνεπώς η Επιτροπή Ανταγωνισµού πρέ-
πει τάχιστα να ολοκληρώσει τον σχετικό έλεγχο και να κάνει τις
ανακοινώσεις για το τι βρήκε γύρω από αυτή την υπόθεση. 

Σε κάθε περίπτωση, η Κυβέρνηση µένει σταθερή, µε επιµονή
και µε ευαισθησία απέναντι στους πολίτες, ως τµήµα αυτής της
κοινωνίας σε µέτρα και πολιτικές που συµβάλλουν στη µείωση
του κόστους διαβίωσης, στη µείωση του κόστους ζωής, στη µεί-
ωση κόστους υπηρεσιών, στην ενίσχυση του διαθέσιµου εισοδή-
µατος, στη στήριξη και στην ενίσχυση όλων των Ελλήνων πολι-
τών, ιδιαίτερα της µεσαίας τάξης και ιδιαίτερα των πιο αδύναµων
και, ασφαλώς, και στην πολιτική της για µεταρρύθµιση και ενί-
σχυση του δηµόσιου συστήµατος υγείας, γιατί αυτό τελικά
αφορά όλους τους Έλληνες και όλες τις Ελληνίδες και όχι µόνο
κάποιους που είχαν τη δυνατότητα να κάνουν και ιδιωτική ασφά-
λιση. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να κάνω δύο ανακοι-

νώσεις προς το Σώµα.
Οι Υπουργοί Υγείας, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών,

Εθνικής Άµυνας, Υποδοµών και Μεταφορών κατέθεσαν στις 9-1-
2025 σχέδιο νόµου: «Κύρωση της από 16-12-2024 Σύµβασης συ-
µπλήρωσης/επέκτασης του αντικειµένου της από 3-6-2019
Επιµέρους Σύµβασης Δωρεάς για το έργο V της από 6-9-2018
Σύµβασης Δωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος «Κοινωφελές Ίδρυµα
Σταύρος Σ. Νιάρχος» και του Ελληνικού Δηµοσίου για την ενί-
σχυση και αναβάθµιση των υποδοµών στον τοµέα της υγείας».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Επίσης, οι Υπουργοί Τουρισµού, Εθνικής Οικονοµίας και Οικο-

νοµικών, Εσωτερικών, Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού,
Υγείας, Προστασίας του Πολίτη, Υποδοµών και Μεταφορών, Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας, Ανάπτυξης, Δικαιοσύνης, Πολιτι-
σµού, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης, Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας και Επικρα-
τείας κατέθεσαν στις 7-1-2025 σχέδιο νόµου: «Θέσπιση προδια-
γραφών ακινήτων βραχυχρόνιας µίσθωσης, περιβαλλοντική
κατάταξη καταλυµάτων, απλούστευση διαδικασίας ίδρυσης του-
ριστικών επιχειρήσεων και ειδικότερες διατάξεις ελέγχου και ενί-
σχυσης πλαισίου τουριστικών υποδοµών». 

Επίσης παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων.
Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 11.14’ λύεται η συνεδρίαση για την προσεχή
Δευτέρα 13 Ιανουαρίου 2025 και ώρα 15.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαί-
ρων ερωτήσεων.
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